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munkáját az egyetemi pártértekezlet
Újra Szarvas László lett a pártbizottság titkára

Befejezte
Pártértekezletre gyűltek ősz. 

sze az egyetem kommunistái 
február 9-én, hogy megvitas
sák a pártbizottságnak a XI. 
kongresszus óta végzett' mun
káját, hogy elfogadják a kong
resszusi irányelvek vitája 
alapján kialakított állásfog
lalást, és hogy megválasszák 
a pártbizottság tagjait és a 
kerületi pártértekezlet küldöt
teit.

A munkaértekezletet — me
lyen 113 küldött 28 meghívott 
vett részt — S za rva s  László , a 
pártbizottság titkára nyitotta 
meg. A küldöttek megválasz
tották a pártértekezlet tiszt
ségviselőit.

A pártértekezlet elnöke Szu- 
hay Miklós rektorhelyettes lett. 
Helyet foglalt az elnökségben

Varga J. László, az MSZMP 
IX. kerületi pb-titkára, Ku- 
rucz Imre, a budapesti párt
végrehajtóbizottság tagja, Tö
rök Imre, az MSZMP KB mun
katársa, Tamocz Márton, az 
Oktatási Minisztérium főosz
tályvezető-helyettese, Csizma
dia Ernő rektor, Szarvas Lász
ló. a pártbizottság titkára, 
Láng János, a vb tagja, For
gács Tibor, a pártbizottság 
tagja, kér. kari dékán és Ádám 
László, a KISZ-bizottság tit
kára.

A pártértekezlet egyperces 
néma felállással emlékezett 
meg B éréi A n d o r  elvtársról és 
G yen g e  E rzséb e t elvtársnőről. 
Mindketten az elmúlt években 
távoztak el az élők sorából.

Az alkalom fontosságára és

jelentőségére hívta fel arész- 
vevcík figyelmét az elnök. Je
lenünk súlyos gazdasági és 
világpolitikai problémáktól 
terhes időszakban, különösen 
nagy felelősség hárul a kom
munistákra. Pártértekezletünk
nek és a márciusban összeülő 
kongresszusnak meghatározó 
szerepe kell hogy legyen je
lenünk és jövőnk' szempontjá
ból, hogy megerősítse a pártta
gokat a helytállásban, s hogy 
átgondolt koncepció kialaku
lásával felkészítsen a helyi és 
az országos politikai feladatok 
megoldására. Ehhez a munká
hoz kívánt az elnök sok sikert 
az egyetemi pártértekezletnek. 
Ezt követően Szarvas László 
elvtárs az írásban közzé tett 
pártbizottság. beszámolóhoz 
fűzött kiegészítéseket. Az

élénk eszmecsere kibontakozá
sának reményében felhívta 
néhány fontosabb témára a 
pártértekezlet figyelmét. Kér
te a küldöttek véleményét, ja
vaslatát az oktatás-nevelés ja
vításához, a pártszervezeti 
munka hiányosságainak feltá
rásához, a tanár-diák kérdésé
hez, a KISZ-szervezet hatéko
nyabb működéséhez. E téma
körökben az egységes véle
mény kialakítása ugyanis 
fontos feltétele a jobb mun
kának.

Mint szerte az országban 
így a kerületben is munkaak- 
ciókkal, a termelés fokozásá
val készülnek a kongresszus
ra. E mellett a kerületi párt-

(F o ly ta tá s  a z  5. o lda lon)

Slalom
Fotó: Pullal—Fáth

Rektori óralátogatás
A félév első gazdaságföld

rajz előadásainak nemcsak 
diákhallgatói voltak — a szü
netig dr. K o lla r ik  A m á lia  elő
adását az I-esben, a szünet 
után pedig dr. B e rn á t T iv a 
da r  óráját a IV-esben dr. 
Csizmadia Ernő, egyetemünk 
rektora és dr. H a lm a i E rzsé 
b e t elsős dékánhelyettes is 
meghallgatta. Mint utóbb ki
derült, idén nem ez volt az el
ső ilyen óralátogatás: a rektor 
ezt megelőzően részt vett az 
elsősök politikai gazdaságtan 
és gazdaságtörténet előadásán 
is.

— Fontos feladat az egye
temi oktatás-nevelés színvo
nalának az emelése és ezen 
belül is az előadások szerepé
nek erősítése — mondotta 
C sizm a d ia  elvtárs. — Az idén 
fokozottabban kívánunk fog
lalkozni ezzel a kérdéssel, ezt 
szolgálják a mostani óraláto
gatások is, amelyek egyebken: 
— szándékom szerint — a to
vábbiakban mind gyakorib
bak lesznek.

Konkrétan a gazdaságföld
rajz előadást rövid értékelés 
követte a tanszéken és itt a 
rektor elismerőleg szólt a lá
tottakról.

— Az előadások felépítése

logikus volt, lehetett követni, 
jegyzetelni. Külön jó volt — 
és ez a gazdaságtörténet ese
tében is nagyon tetszett —, 
hogy az előadók értékelték az 
előző félévet, valamint részle
tes tájékoztatást adtak az el
következendő idő anyagáról. 
Ami viszont ugyancsak min
denhol feltűnt, hogy tanáraink 
viszonylag kevés szemléltető
eszközt használnak. Erről 
azonban nyilván nemcsak ők 
tehetnek — sajnos egyetemün
kön az ilyen jellegű technikai 
apparátus jóformán teljesen 
hiányzik. Márpedig a korszerű 
képzésnek ez is elengedhetet
len feltétele, úgyhogy már a 
rekonstrukció előtt amit le
het, ez ügyben megteszünk, a 
rekonstrukció idején pedig er
re majd külön is figyelni kell.

É s a  h a llg a tó k  ?
— A hallgatók megjelenése 

— különösen a gazdágtörténet 
és politikai gazdaságtan elő
adásokon legalább 80 százalé
kos volt; a gazdaságföldrajz 
esetében ez az arány már csak 
50—60 százalékot ért eL ör
vendetes, hogy milyen sokan 
jegyzeteltek és hogy általában 
nyugodt, fegyelmezett légkör

ben zajlottak az előadások. 
Problémának érzem viszont — 
és ezen jó lenne változtatni — 
a tömeges késést. E miatt az 
előadás első tíz perce „vára
kozó bevezetéssel” telik csu
pán, de még így is akad. akiit 
nem lehet „kivárni”: volt aki 
az első résznek jóformán a vé
gére érkezett csak meg. . .  Di
csérendő ugyanakkor, hogy a 
valóban rendkívül hideg ÍV-es 
előadóban milyen sokan végig
ülték Bernát professzor elő
adását. (Az előadóterem fű- 
tetlensége egyébként valóban 
tarthatatlan, azon feltétlen 
változtatni kell.)

Ami még a látogatottságot 
illeti: a politikai gazdaságtan 
előadáson nagyon hiányoltam 
a szemináriumvezetők és a 
vizsgáztató tanárok jelenlétét. 
Érthető, ha a diák rossz elő- 
érzettel, bizonytalanul indul a 
vizsgára, amikor az előadás— 
szeminárium nemhogy nem 
fedi egymást, de alkalmasint 
nem is tud az egyik a másik
ról. Rá kell szoktatni tanára
inkat, hogy járjanak be az elő
adásokra — végül is ez a fő 
foglalkozásuk. A szeminárium- 
vezetőknél pedig alapkövetel
mény kell, hogy legyen: is

merjék az előadáson' elhang
zottakat!

T o v á b b i
o r a ’á tó g a íá s o k

Egyetemünk rektora végül 
elmondta, hogy a félév során 
valamennyi dékánnal sorba 
járja majd a fontosabb órákat.

— Annak örülnénk igazán, 
ha ez egyfajta láncreakciót in
dítana el, ha magúik a déká
nok is — az éppen érintett 
tanszékvezetővel — beülnének 
egy-egy előadásra, és a sor 
folytatódna tovább. Ne legyen 
kuriózum, sőt éppen hogy a 
mindennapi . munka megszo
kott részévé váljon a tanárok 
jelenléte egymás óráin. Ez 
nemcsak tanáraink kölcsönös 
tájékozottságát segítené, ha
nem az oktatás színvonalára is 
jó hatással lenne.

Részemről egyébként még az 
idén szeretném megnézni a ti
zenhárom újonnan kinevezett 
adjunktusunk egy-egy óráját, 
továbbá a docensi és egyetemi 
tanári pálvázatot benyújtók 
óráira is ellátogatok majd — 
fejezte be értékelését C sizm a 
d ia  elvtárs.

Fóris György

Mivel már igencsak „menet
közben” vagyunk, csupán né
hány szó arról, mit kínál 1980. 
első félévének hátralevő ide
jében a klub:

Filmklub
Azt ugyan a Filmtudományi 

Intézettel kötött megállapodás 
értelmében továbbra sem kö
zölhetjük, hogy pontosad mi
lyen filmek szerepelnek a fél
év során, azonban a hiányt 
pótolhatja az egyetemen kitett 
számtalan Lumiére Filmklub- 
plakát. Most csak annyit köz
lünk, hogy hétfőn és kedden 
vannak előadások az I-esben, 
egyik nap „Nagy filmek — 
nagy színészek” címmel, má
sik nap pedig egy „kelet-euró
pai sorozat” keretében vetítik 
a filmeket. Mindkét sorozat tíz 
előadásból áll, így a bérlet ára 
(50 forint) már nem is olyan 
borsos. Tanácsos megvenni, 
mert továbbra sem lesz jegy- 
árusítás a helyszínen. Az elő
adások este hat órakor kez
dődnek.

Jazzklub
Továbbra is övék a szerda. 

Íme a program: Február 27: 
Babos, Németh: március 5: 
Pleszkán Frigyes Oláh Ernőd; 
március 19: Pege Németh; 
március 26: Pege. Deseő; áp
rilis 2: Pege, Kovács A.; ápri.

KLUBELŐZETES
lis 9: Kőszegi; április 16—23: 
Tomsits; április 30: Binder, 
Vasvári; május 3: JAM. Sor 
kerül két jazz-szombatra is, az 
első február 23-án lesz (cikket 
lásd külön), a második április 
12-én, műsoron: Pege, Kősze
gi, Jack Gregg (bőgő — USA), 
továbbá cseh zenészek.

Polvax
Idén is kéthetente lesz felvált

va az Irodalmi Pódiummal. A 
tervek: februán 21: „Társadal
mi egyenlőtlenség”. Vendég: 
Kolosi Tamás; március 6 : „Po
litikai rendszerünk alakulása 
— érdekviszonyok és intéz
ményrendszerek”; március 2 0 : 
„Gazdasági és pénzügyi kül- 
kapcsolataink — gazdasági le
hetőségeink a jövőben”. (Ter
vezett vendég: Fekete János 
vagy Bácskai Tamás); április 
17: „Kulturális életünk ellent
mondásai” (tervezett vendég: 
Hankiss Elemér); május 2: 
„Választások az, NSZK-ban”.

Ezen kívül néhány pénteki 
.alkalommal a Polvax „külön 
kiadással” jelentkezik, többek 
között áprilisban kongresszusi 
Polvaxot tartunk, ahol gazda
sági és politikai életünk jövő

beni alakulása lesz a téma, a 
kongresszusi határozatok tük
rében.

Irodalmi Pódium
A színvonalas előadóestek 

mellett az Irodalmi Pódium 
vezetőinék alapvető törekvése 
a profil szélesítése, bár jó pór 
„nagyágyút” terveznek meg
hívni az idén is például Buj- 
tor Istvánt, Huszti Pétert, Pi
ros Ildikót, Császár Angélát, 
Szacsvay Lászlót, Benedek 
Miklóst, Berek Katit és a Se- 
bőéket stb. Emellett lesz pél
dául „kvadrofon-bemutató” 
(ha erre a klub akusztikailag 
nem alkalmas, akkor kb. száz 
személlyel „kirándulást” szer
veznek majd a rádióba), ven
dégül szeretnék látni Juhász 
Ferencet, Lázár Ervint, a 
Szkénét és amatőr színpado
kat, stúdiókat.

Az Irodalmi Pódium a gaz
dája az idei fesztiválok egyi
kének, az áprilisban sorra ke
rülő több napos oantomim- 
fesztválnak is.

Vállalatvezetők klubja
Ügy döntöttek, hogy nem 

adják fel és igazuk van, mert

bár az érdeklődés az első fél
évben elszomorítóan alacsony 
volt, mégis a klub egyik leg
színvonalasabb (és egyúttal 
egyetlen kifejezetten közgaz
dasági témájú) programja volt 
a kéthetente jelentkező Válla
latvezetők klubja . . .  Az idén 
a fő téma továbbra is a gaz
daságpolitika érvényesülése (?) 
a vállalati gazdálkodás-irányí
tás mechanizmusában, amit 
most különösen érdekessé tesz 
a szabályozórendszer januári 
módosítása. A tervek szerint 
meghívják majd többek kö
zött az Óbudai Mgtsz, az Egye
sült Izzó, a Skála-Coop veze
tőit. Változatlanul pénteken 
kéthetente a klubban tartják a 
beszélgetéseket.

Szombat
Itt a helyzet változatlan, to

vábbra is két helyszínes dis
co (Böszme, B. Tóth, Danyi), 
filmvetítés és előadóműsorok 
várják az érdeklődőket. Új
donság lesz (ha sikerül), hogy 
esetleg kéthetente nyolc órá
tól együttesek élőkoncerteket 
adnak majd fenn a klubban.

A belépés körül annyi mó
dosult, hogy közgázosok tag
sági nélkül is bejöhetnék, 20 
forint beugróért. Tagságival a 
belépés ingyenes.

—fórt

Véradás március 4-én
— A z é r t  k e r e s te m  je l  ö n ö 

k e t,  m e r t  m á rc iu s  4 -é n , v é r 
a d ó n a p  lesz az e g y e te m ü n k ö n .  
R en d sze re sen  e ljö n n e k  h o z 
z á n k , va g y  m o s t eg yszer i e se t
rő l v a n  szó?

— M ár n a g yo n  régóta  re n d 
szeresen , é v i eg y  a lka lo m m a l  
e lm e g y ü n k  a közgazdaság i 
eg ye te m re  is.

— E g y  h e ly e n  á lta lá b a n  
h á n y  lite r  v é r t  tu d n a k  v en n i?

— E z a ttó l függ , ho g y  h á n y  
e m b er  je le n ik  m eg.

A  V ö rö sk e re sz t az a d o tt in 
té z m é n y  lé tszá m á n a k  t íz  s zá 
za lé k á t  irá n y o zza  e lő  e g y -e g y  
véra d á s a lka lm á v a l. A z tá n  
v a n n a k  o lya n  h e ly e k , aho l n a 
gyo n  k e v e se n  és p e rsze  o lya n  
h e ly e k  is v a n n a k , ahol az  
e lőbb  e m líte tt  t íz  szá za lékn á l  
jó v a l tö b b en  a d n a k  vér t.

— A z  e g y e te m ü k ö n  jó  e sz
ten d ő b e n  300— 350 h a llg a tó  is

je le n tk e z e t t .  A z  u tó b b i id ő b en  
e z  a szá m  v is zo n t n a g yo n  m e g 
csappant. '

— Ö n ö k  sze r in t m i  leh e t  
e n n e k  az oka?

— T a lá n  v á lto z ta k  a zo k  a 
s ze m é ly e k , a k ik n e k  fe la d a ta  
v o lt  a vé ra d ó n a p o k  sz e rv e zé 
se, propagálása .

— A k i  v é r t  a ka r adni, az  
m á rc iu s  4 -é n  ho l keresse  ö n ö 
ke t?

— M o st a K in iz s i  u tca i k o l
lég iu m b a n  leszü n k . R ég en  a 
k lu b b a n  r e n d e z k e d tü n k  be, de  
e z  n e m  fe le l t  m eg, m iv e l  k i 
c s in ek  s eg y  idő  u tá n  re n d 
k ív ü l  fü s tö sn e k  b izo n y u lt. ■

— Ü gy tu d o m , régebben , ső t 
m é g  n é h á n y  h e ly e n  m a  is p é n 
zé r t  leh e t v é r t  adni.

— Igen , ez íg y  van . d e  e zt  
s ze re tn é n k  eg yre  in k á b b  c sö k 
k e n ten i, s v é g ü l te lje s  eg észé-

(Folytatás a 2. oldalon)

K I N
Immár 8. alkalommal foly

tatódik egyetemünk e nemes 
hagyománya a KEN. Az elté
rés az előbbi KEN-ektől az, 
hogy az idén március 20—21—
2 2 -re hoztuk előre a három 
napot, teljesítve az évről évre 
megfogalmazódó igényt.

Az idei KEN hagyományos 
és új elemekből áll. Természe
tesen sor kerül a diákrektor- 
választásra, egy ünnepi Pol- 
vaxra — reméljük Fekete Já
nos látogat majd el a klubba 
—, a sportnapra, a vetélkedő
re, és a rongyosbálra, amit ez 
évben nem az agyonzsúfolt 
Kinizsiben, hanem az aulában 
szeretnénk megtartani. Fellép 
persze a Neoprimiíív együttes. 
Ami új, és ezért még bizony

1 9 8 0
tálán: egy filmfesztivál eddig 
különböző okokból be nem 
mutatott filmekből (4—S film 
fér bele az időbe, párhuzamos 
vetítésekkel), egy egyetemis
táknak adott koncert (a Beat
rice vagy a Mini együttes ren
ne a vendégünk), és egy ezen
nel meghirdetendő előzetes 
feladat. (A többit majd később 
a már megválasztott csapatka
pitányok útján közöljük.)

Valószínűleg márc. 29-án 
délután rendezzük meg a ta
nári elő-KEN-t, mely egy kb. 
2 órás vetélkedő az adott kar
hoz tartozó tanárok csapatai
nak részvételével. (Minden 
tanszék tartozik egy karhoz.)

(Folytatás a 8 . oldalon)

Elmaradt órák a hét első napján
Az elmaradt szemináriumok nagy száma miatt csak néhány jellegzetes példát ragadok kl. II, évfolyamon egy pg-óra az oktató előre be nem jelentett távolléte miatt maradt el. Ugyancsak II. évfolyamon történt, hogy a diákok a tanárral egyetértésben határoztak az első pg-gyakorlat elhagyása mellett. A III. éves nép- gazd. tervesek lebeszélték a szemináriumvezetőjüket az első óra megtartásáról. A tanárok diákok titkos kompromisszuma máshol csak a rövidített gyakorlatokra futotta. Volt, ahol a névsorolvasás után haza lehetett menni. A példák nem véletlen mentesek minden konkrétumtól. Beszélgetőtársaim, akik a felsorolt eseteket mesélték, többször ts kértek, ne verjem nagvdobra az elmaradt órákat. Még azokat se. amelyeket jelenlétével meg sem 

tisztelt egy-egy elfoglalt szemináriumvezető. A hallgatók akkor Is őrülnek, ha csak 8.20-kor bizonyosodnak meg a gyakorlat elmaradásáról. Kérdés persze az.

hogy mennyiben 'beszélhetünk gyakorlatról az első szeminárium kapcsán, amikor még előadás sem volt az adott tárgyból. Aa ilyen gyakorlaton nincs mit gyakorolni. A tanárok egy része azonban az előadás elé vágva próbál meg új ismereteket gyömöszölni a hallgatók fejébe. Aa ilyen kísérletek azonban csak látszaleredménycket hoznak. A szünetből jött tanulásra még nem állt fejek az előadás nyújtotta alapvető ismeretek híján rendszerint nem tudják, és nincs is kedvük figyelemmel kísérni az oktató magyarázatát. A legjobbaz lenne, ha az első _ előadástmegelőző —  órákat hivatalosan törölnék el. Erre azonban az egyetem vezetősége bizonvára sokáig nem lesz hajlandó. Addig is marad az adott helyzetben legcélszerűbb megoldás — a tanárok és a hallgatók közös megegyezése az első gyakorlat elhagyásáról Ez a spool*" történelmi kompromisszum p-útiul mindkét félnek egyaránt érdeke.



„Kell a barátság"

A felvételt készítette: Fáth Péter

Szakosodási tájékoztató
Körülbelül a kirobbanó érdeklődés és a teljes közöny 

határmezsgyéjén helyezkedett el az az érdeklődés, amit az
I. évfolyam tanúsított az általános kar szakosodási tájé
koztatója iránt. Száz résztvevő nem sok, nem is kevés. Az 
ott nem levők másodkézből kapott információi nem lesznek 
sokkal pontatlanabbak, mint az ottlevők felreétései.

Ezzel természetesen nem azt akarjuk mondani, hogy a 
tájékoztató félreérthető volt, sőt kellemesen csalódtam. 
Arra számítottam, hogy valami száraz szakismertetés lesz 
a dolog, végül mind a három kérdés, ami elhangzott tech
nikai kérdésre irányult, mint hogy mennyi a kötelező óra
szám, milyen tantárgyak vannak, szákdolgozatot a blokk, 
vagy a szak anyagához keii-e írni.

A pénzügy tanszék képviseletében dr. Reisz Miklós 
tanszékvezető például azt mondta el, hogy áz elem
ző, üzletember, vagy hivatalnok típusú emberek egyaránt 
el tudnak helyezkedni a szakon kapott ismeretek birtoká
ban, hogy az egészségügyi, művészeti érdeklődésűek akár 
kórházi, színházi gazdasági' szakemberek is lehetnek.

Stark Antal, a Népgazdasági Tervezési Intézet igazgató
ja is szükségesnek tartotta megemlíteni, hogy az alternatív 
blokkok keretében a nép. gazd. terv. szaktól elütő érdek
lődés kielégítésére is mód nyílik.

Kaptunk egy rövid, s igen - leegyszerűsített tájékozta
tást az alternatív blokkok intézményéről, a szakszeminá
rium nevű dologról még ennyit sem. Azt hiszem nagyon 
fiktívek még nekünk ezek a tájékoztatók, ez nincs így jól, 
mert érdemes azt pontosan tudni, hogy mi módon kerül
hető el a szakosodással járó beskatulyázás, már csak azért 
is, mert egyetemünk egyik csábító ereje is ebben van.

Halmai Erzsébet az «I. évfolyam dékánhelyettese a 
szakosodás részleteiről beszélt. Felhívta a figyelmet szako
sodási lapra írandó indoklásra, amely nagy súllyal esik 
latba a szakokra való felvétel, eldöntésénél. Ehhez KISZ- 
csoport jellemzés is készül. Ugyanakkor az évfolyamon 
oktató tanárok is nyilatkoznak a hallgatók szakmai ráter
mettségéről, fejlődéséről, javaslatot tesznek a szakosodásra. 
Az elsősök még április közepéig gondolkodhatnak arról, 
hogy milyen szakot választanak.

A szakok képviselői hangoztatták, hogy csak bátran 
érdeklődjenek az elsősök az adott szakra járóktól, vagy az 
ott végzettektől. Nos, ezt a jó tanácsot bizonyára célszerű 
megfogadni.

K. S.

Véradás márc
(Folytatás az 1. oldalról)

b e n  m e g szü n te tn i.  A  p é n zé r t  
tö r té n ő  v é ra d á sn a k  u g ya n is  
tö b b  k e l le m e tle n  o lda la  va n ,  
u g y a n is  a k i p é n zé r t ad, a n n a k  
fo n to s , h o g y  ad jon . E zér t 
re n d sze r in t le ta gad ja , h o g y  b e 
teg , h o g y  g y ó g yszer t szed . M i 
v is zo n t  az i ly e n  v é r t  n e m  
h a sz n á lh a tju k  fe l.
• — S o k  v érre  v a n  szü kség ü k ?
1 — R e n d k ív ü l  sokra . N a g yo n  
so k  o lya n  m ű té t  va n , a m ih e z  
n a g y  m e n n y is é g ű  v é r  ke ll. 
I ly e n e k  p é ld á u l a has-, m e l l 
k a s- , i lle tv e  s z ív m ű té te k .  A z  
ú g y n e v e z e t t  m o to ro s  m ű té te k 
n é l, te h á t a zo kn á l, aho l a  s z í
v e t  le á llítjá k , á lta lá b a n  15— 20 
p a la c k k a l e lh a szn á ln á k . A z  
e h h e z  ha so n ló  m ű té te k n é l  c sak  
fr iss , 48 órá n á l n e m  öregebb  
v é r t  szabad  h a szn á ln i. T o v á b 
bá ily e n  operáció  eg y  h é te n  
m a jd  á tla g b a n  h á ro m szo r van .

E zé r t ke llen e , ho g y  m in é l tö b 
b e n  jö j je n e k  el. A n n á l is in 
ká b b , m iv e l  n a g yo n  so ka n  v á r 
n a k  i ly e n  m ű té te k re , s sa jnos  
v a n n a k  o lya n o k  is, g y e rm e 

k e k ,  ö reg ek  eg ya rá n t, a k ik  a 
h o sszú  vá ra k o zá si id ő  m ia tt  
m á r n e m  é r ik  m e g  a zt, h o g y  
sorra  k e r ü lje n e k .

H o zzá  k e ll  m é g  te n n e m  azt, 
ho g y  m a  m á r eg yá lta lá n  n e m  
a lka lm a zh a tó  a n u llá s  v é r  s z é 
les kö rben . M a  m á r  m in d e n k i  
csa k  a sa já t v é rc so p o r tjá n a k  
és R H -fa k to rá n a k  m e g 
fe le lő , ső t e g yén i sa já to ssá 
g o k ka l m eg eg y e ző  v é r t  k a p 
ha t.

—  M i a te e n d ő je  a n n a k , a k i  
v é r t  a k a r  adni?

— E lő tte  va ló  reggel ne
e g ye n  zs íro sa t, te je t,  szeszes  
i ta l t  ne  fo g ya sszo n , v is zo n t  
te á t és m á s fo ly a d é k o t anná l 
tö b b e t. E lő tte  n é h á n y  ó rá va l 
leh e tő leg  n e  d o h á n yo zzo n . 
O lyan , a k i g yó g yszer t szed , ne  
jö jjö n , m e r t a v é ré t késő b b  
n e m  h a szn á lh a tju k . E z a ló l a 
fc r rm z á sg á tló  ta b le tta  k iv é 
te l. A k i  e ljö n , a z  k é n y e lm e 
sen, bő ru h á b a  ö ltö zzön , m i
v e l a s z ű k  ru h a  le s zo rítja  az 
e reke t. é

Madarász

GYESE INSTEUKTQBNAK!
Olyan munkára invitálunk, 

amelyet aligha kell bemutatni 
Neked, hisz létezésének, hatá
sának Te is részese voltál. 
Egyetemistaként az első talál
kozás az egyetemmel: találko
zás az instruktorral. S hogy e 
benyomások mennyire fonto
sak, hogy az instruktor ráter
mettsége, s főleg tájékozottsá
ga mennyit számít (akár csak 
„épületismeret” szempontjá
ból) azt elsősként Te is a saját 
bőrödön érezhetted. Mint 
ahogy azt is, hogy egy jó inst
ruktor „csodát művelhet”, na
pok, órák alatt testközelbe hoz
hatja az egész egyetemet — és 
közösséget formálhat az egy
más számára idegenekből álló 
csoportokból is.

Még csak most kezdtük el a 
második félévet, de máris az 
új tanévre — és az új elsősök
re kell gondolnunk! Illendő, 
hogy felkészülten fogadjuk 
őket, hogy ötletdús,' magabiz

tos, tájékozott instruktor! gár
da kalauzolja majd az újon
nan jöttékét. Az első lépés még 
borzasztó egyszerű: egy darab 
papír, rajta név, csoportszám 
és lakcím — ezt kell bedobnia 
a IvISZ-bizottsággal szembeni 
„I”-dobozba annak, aki inst
ruktor szeretne lenni. Utána 
közös felkészülés kezdődik 
(részletes tájékoztatók, beszél
getések, „próbatalálkozó” íde 
felvételiző középiskolásokkal, 
instruktori előkészítő tábor 
stb. — az első közös megbe
szélésre valószínűleg március 
5-én kerül sor), amely során 
még bárki visszaléphet, s amely 
végén eldől: kikből is áll majd 
ez a fogadó csoport.

Ha Te is tagja szeretnél len
ni, ne feledd a határidőt: feb
ruár 29-ig dobd be azt a bizo
nyos cédulát a dobozba.

Gyere instruktornak!

K. T.—V. I.

de Lux fotó

Nemzetközi nyelv
1980 tavaszán ifjúsági eszperan- tista természetjáró kör alakul Budapesten (Budapesta Naturamika Rondo de Junularaj Esperantis- toj), a Magyar Eszperantó Szövetség Ifjúsági Bizottságának kebelében.Túráinkra azonban nemcsak esz- perantistákat várunk, hanem minden természetkedvelő fiatalt, aki érdeklődik a nyelvi kérdések, a világ soknyelvűsége iránt.Alább ismertetjük az 1980. évi tavaszi túraterveket. A túrák „nyíltak”, azaz előzetes jelentkezés nélkül is részt lehet venni rajtuk. Minden gyülekezéskor kis ,;ESPERANTO” felirat fog útbaigazítást adni.1. túra: 1980. március 23. vasárnap. Ütirány: Vértes-hg. (Vi- tány-vár romjai). Gyülekezés: háromnegyed nyolckor az Etele téren. a Kelenföldi pH. főbejárata előtt. Hétvégi menettérti jegy váltandó Szár-Szárliget állomásig (24,60 Ft). Nagy sár várható — bakancs, vagy csizma ajánlatos!!

és természetjárás
2. túra: 1980. április 13. vasárnap. Ütirány: Pilis-hg. (Vadálló- kövek, Prédikálószék). Gyülekezés: 7,40-kor a Nyugati pu. pénz- tártermében. Dömösi átkelés mh- ig váltandó jegy, csak odafelé (16 Ft). A 8.05-kor Szobra induló vonattal utazunk. (Visszautazás HÉV-vei.)
3. túra: 1980. május 11. vasárnap. Ütirány: Börzsöny-hg. (Törökmező, Kegyes-tetői kilátó, Ze- begény). Törökraezőn részt veszünk a Nemzetközi Zamenhof Béketúra harmadik napján rendezendő ünnepségen. Gyülekezés: hét órakor a Nyugati pu. pénztártermében. A 7.30-kor Szobra induló vonattal utazunk.
Későbbi túráinkat is igyekszünk majd minél szélesebb körben meghirdetni. Érdeklődni levélben a MESZ Ifjúsági Bizottság címén lehet: 1368. Budapest, Pf 193.
Magyar Eszperantó Szövetség 

Ifjúsági Bizottsága

■ Adalékok a szuperközönyhöz
SZÓVAL KÖZÖNY. Megint közöny, tespedtség és még 

folytathatnám a szinonimákat. Egy korábbi szám Szuperkö
zöny és okai című cikk elolvasása után sóhajtottam fel így.
A cikk hatása azonban nem merült ki ebben a sóhajban. Va
jon mi az oka ennek a passzivitásnak, fogalmazódott meg 
bennem és sok más olvasóban is a kérdés. A vizsgálódás 
elején le kell szögeznem, hogy a szuperközöny nemcsak 
egyetemi jelenség. Kiterjed az egész ifjúságra, sót szélesebb 
tömegeket is érint. Egyértelmű választ nem adhatok, legfel
jebb adalékokat. Mondják, mi magyarok kudarc orientáltak 
vagyunk. Nemeskürty szerint az utolsó nagy győzelmünk Má
tyás bécsi hadjárata volt. Aztán hosszú ideig csak sikertelen 
szabadságharcokat engedett számukra a történelem. Vert 
nemzet vagyunk, mondta Ady. Talán a sok történelmi ku
darc eredményezte a nemzet passzivitásra való hajlamát.

De maradjunk szűkebb területünkön, az ifjúságnál. És 
elsősorban az egyetemünkön. Szilárd meggyőződésem, hogy a 
közömbösséget, már a gimnáziumból hoztuk. Közönyt és ér
dektelenséget szült az ottani órák túlzott autokratizmusa, a 
a közös megmozdulások hiánya stb. Fontos szerepe van a 
tömegkommunikációs eszközöknek is. Ha csak a nagyobb .  
napilapokat nézzük, bátran állíthatjuk, hogy a mi nemzedé
künk a brossára izű, sokszor érdektelen közhelyekkel tar
kított írások világában nőtt fel. Ha netán érdekes problémát 
feszeget egy-egy cikk, rendszerint a konkrétum hiányzik be
lőle. Hány csődbement gyárról olvashattunk már a vezetők 
és a felelősök neve nélkül. Hány olyan tévéinterjút láttunk, 
amiben mi nézők is éreztük, hogy a riportalany sem hiszi, 
amit mond. Az ifjúság kedve tehát nem véletlen megy el az 
újságolvasástól, esetleg a tévénézéstől. Sokan nem jutnak el 
a Valóságig, Mozgó-Világig, Kritikáig, hogy csak valóban ki
tűnő folyóiratokat említsek. így aztán marad a Népsport. 
Másfél éves egyetemi pályafutásom alatt társaim kezében leg
többször ezt az újságot láttam. Tapasztalatom szerint a Köz
gazdászt sem olvassák sokan. Egy-egy véleményét, hozzászó
lást sokszor csak harapófogóval lehet kihúzni a kedves olva
sóból. A passzivitást itt áz egyetemen nagyon nehéz megtör
ni. Hiába van meg a klub, TNGY, újságunk, Polvax kereté
ben az őszinte gondolatcsere kiváló fórumai, sokan még vé
letlenül sem jutnak el ezekre a helyekre. Azok a hallgatók, 
akik gyakorlati órákon, már többször nem kaptak igazi vá
laszt kérdéseinkre, már eleve kiábrándultak és bizalmatlanok, 
Az Irányelv megbeszélések a legtöbb helyen elmaradtak, 
azokat, akik megtartották már-már megszállottaknak nézték. 
Nincs súlya a mi véleményünknek, mondogatják saját pasz- 
szivitásuk igazolásaként. A tudatlanság szinte hihetetlen mé
reteket ölt. Többben nemcsak az Irányelvekről, hanem a kö
zelgő pártkongresszusról sem hallottak.

— MONDJÁK NINCS a jegyeknek becsülete. Legfeljebb 
az ösztöndíj a cél, de sokszor a kettes is jó. így van ez, de 
nem is lehet másként. A hallgatók már rég felismerték, hogy 
a jegyek korántsem fejezik ki a felkészüléskor kifejtett rá
fordítást. A jegy a szerencsén, a szubjektív tanári elbírálá
son múlik. Nagyok a különbségek az írásbeli vizsgákon, az 
egyes feladatsorok között. Egy-egy szűrőtárgy esetén a jól si
került példasorokat menetrendszerűen a nehezek követik, s 
a bukási arány ilyenkor 30—40 százalékos is lehet. A tétel
húzás nagyrészt szerencse kérdése. Véleményem szerint a cso
portos vizsgákat kellene előnyben részesíteni. Ott több alka
lom nyílik a sokrétű tudás visszaadására, s az önálló gon
dolkodásra. A puskázást a tételszerű számonkérés teremti 
meg. Az analízis, a valószínűségszámítás dolgozatpóldák jó 
része kifejezetten a képletek egyszerű számonkérésére szo
rítkozik. Más példák megoldásához az elengedhetetlen egy-egy 
képlet felhasználása. A statisztika tanszék már rég kiküszö
bölte a puskázással kapcsolatos problémákat.

A képletgyűjteményt lehet dolgozat közben használni, és 
így gondolkodtaíőbb feladatokra is sor kerülhet.

A közgazdász pályától való kezdeti elidegenedésben nagy 
szerepe van a rosszul összeállított kötelező irodalmaknak is. 
Az egyes tanszékek, mintha egymást túllicitálva próbálnának 
szélesebb látókört adni, á így sokszor hasonló témákat taní
tanak. A másodikos első félévi világgazdaság tananyag egy 
részét elmélettörténet című tárgyban fogjuk majd tanulni a 
másik kisebb részével pedig már tavaly a politikai gazdaság
tan keretében foglalkoztunk. Jobb lenne, ha hagynák elmé
lyülni egy-egy témában a hallgatóságot. A szakirodalmak sok
szor inkább elriasztják még az érdeklődőket is. A kör újbői 
bezárul. Nem marad más, csak közöny és érdektelenség.

A FELADAT TEHÁT adott. Mindenkinek a maga terü
letén kellene elkezdeni a testet, lelket romboló jelenség fel
számolását. Balczó szavaival élve mindenki legyen egy fel
kiáltójel ezúttal a passzivitással szemben.

Stark Tamás

a
A tűzkeresz tség

Már csaknem egy hónapja 
véget ért a vizsgaidőszak, s 
lassan a rektori vizsgák ideje 
is lejár. Az első évfolyam hall
gatói most estek át a „tűzke
resztségen”, hiszen nagy több
ségük eddig ilyen jellegű vizs
gát nem tett. Négy elsőévessel, 
egy lánnyal és három fiúval 
beszélgettem arról, hogy mi
lyen érzés volt „először vizs
gázni”, hogy mik a tapasztala
taik, és hogyan próbálják eze
ket hasznosítani.

— M é ly ik  v izsg a  v o lt  a leg
n eh ezeb b ?

—  A z  analízis.
_— Szerintem is.
*— A matek és a számtech.
— És k ö zb e n  is k é szü lté l, 

va g y  c sa k  a v iz sg a id ő sza k  a la tt?
— A szemináriumi tárgyak

ból közben is, a többiből csak 
vizsga előtt.

— Év közben gyatrán, aztán 
vizsgaidőszakban ráhajtottam. 
A tanulás mellett naponta fél 
órát futottam, hogy ne csak ta
nulásból álljon az egész nap.
— Év közben nem sokat ta

nultam, matekvizsga után na
ponta öt-hat órát. Utólag úgy 
érzem, hogy ezt az időt inten
zívebben kellett volna eltöl
teni.

— A szemináriumi tárgyak
ból rendszeresen és nagy ener
giával. Mégis meghúztak ...

— E red etileg  m ik o rra  te r 
v e z te d  a v iz sg á k  b e fe jezé sé t?  
E lég v o lt-e  a k itű z ö t t  idő?

— 2 1-én akartam befejezni, 
és sikerült is, bár volt uv-m.

— 23-ára terveztem, és ak
korra be is fejeztem.

— Eredetileg 14-én akartam, 
de csak 25-ére sikerült.

— S zo k ta to k -e  izg u ln i v iz s 
gán?

— Nem. S'St inkább az a baj, 
hogy túl nyugodt vagyok.

— írásbelin kevésbé. Azt job
ban is szeretem, mert sze
mélytelenebb. Nyugodtabban 
gondolkodhatok. Ha szóbelin 
valami lényegeset nem tudok, 
kirúghatnak, de írásbelin ez 
csak pontveszteséget jelent.

— Sokszor annyira izgultam, 
hogy a vizsga után jutottak 
eszembe a válaszok.

— S zó b e lin  h a t-e  rád  a v iz s 
g á zta tó  egyén iség e , s ha igen, 
h o g yan?

— Nem befolyásol különö
sebben. Persze ebben még 
nincs kellő tapasztalatom.

— Ha jóindulatú a vizsgáz
tató, sokkal felszabadultabb az 
ember. Eleve jobb, ha azt lá
tom a szeméből, hogy örül, ha 
jót mondok, mint ha azt vár
ja, mikor rontom el.

— Amikor tudok valamit, 
akkor befolyásol. Főleg a rossz- 
indulat. Ha nem tudok, akkor 
meg mindegy.

— Nálam, nagyon sokat szá
mít. A módszere is. Közbe
szól-e, vagy sem stb.

— S z e r in te te k  leh e t-e  p u s 
k á zn i a v izsg á n , s fő leg : é rd e 
m es-e?

—  Ha valaki nagyon akar, 
akkor lehet. De nincs sok ér
telme. Én megpróbáltam, még
is megbuktam . ..  Meg aztán a 
tanárok úgyis több módszert 
ismernek, mint én.

— Nem próbáltam ki.
— Én sem, mert eddigi „ön

ismeretem” alapján nem va
gyok szerencsés ezen a téren.

— Szerintém tantárgytól és 
felügyelő tanártól függ.

— É rt-e  b e n n e te k e t v a la m i  
v á ra tla n  m e g lep e té s  a v iz sg á k  
során, v a g y  m in d e n  ú g y  m e n t,  
a h o g y  e lk é p ze lté te k ?

— Rögtön az elején megle
petés ért: technológia oiv. Nem 
számítottam rá. Egyébként 
semmi sem ment úgy, ahogy 
elképzeltem: amiből a legrosz- 
szabbra számítottam, az lett a 
legjobb és fordítva,

— Talán a földrajz. . .  Az 
egyértelmű meglepetés volt, 
kettesnél jobbat vártam.

— Nem is egy. ..  A sikerte
len vizsga nagyon letört, és ez 
kihatott a többire is.

— Javításoknál sok függ at
tól, hogy a tanár mit ért a he
lyes válasz alatt. Nem mindig 
egzakt a kérdés, nem lehet ki
hámozni, mit akarnak ponto

san. Sok lehetőség van a kér
dés szubjektív értelmezésére. 
Mateknál ugyan egyértelműek 
voltak a kérdések, a javítás 
viszont elég sajátos.

— F o g to k -e  v á lto z ta tn i  a 
v iz sg a m ó d sze re ite ke n ?

— Jó  lenne, de még nem tu
dom, miben és hogy. A legjobb 
„lemenni” abból a tárgyból, 
amiből gyakorlat is van. Leg
feljebb az időbeosztáson vál
toztatok.

—»Elvben igen, gyakorlatban 
nem.

— Megpróbálok elsőre át
menni a vizsgákon.

— S v ég ü l:  a sze ren c sé n ek  
v a n -e  s ze rep  a v izsg á ko n ?

— Persze, hogy van.
— Nem is annyira abban, 

hogy átmegyek-e, inkább a 
jegy minőségében.

Persze, a szerencse szerepét 
sem szabad eltúlozni. Mint 
mindenbe, természetesen ebbe 
is belejátszik: segíthet vagy 
éppen ronthat a helyzeten. De 
a lényeg nem ez.

Az első vizsgaidőszak, arra 
is megtanftott bennünket, ho
gyan kell tanulni. Melyik 
tárgyból milyenek a követel
mények, milyen intenzitással 
kell vele foglalkozni. S keserű 
tapasztalatok árán jöttünk rá, 
hogy a gyakorlati órákon meg
felelő teljesítmény nem mindig 
elegendő a vizsgán.

Elmondhatjuk, hogy többé- 
kevésbé megtanultunk vizs
gázni.

Thiery Henriette



A beszám olók és a
NAGY ÉRDEKLŐDÉSSEL 

OLVASTAM a „Gondolatok 
az egyetemi időgazdálkodás
ról” c. cikket. Nagyra becsü
löm dr. Köves Pálnak a ta
nulmányi fegyelem megjaví
tása érdekében kifejtett pub
licisztikai tevékenységét, de 
úgy vélem, cikkének néhány 
kitétele félreértésekre adhat 
okot.

„Különleges esetektől elte
kintve — nincs helye a szor
galmi időszakban az egész fél
évi anyagból történő beszámo
lásnak” — írja, de ebben saj
nos téved. Amint azt a Köz
gazdász 1978. március 9-i szá
mában az „Üj számonkérési 
foirmák c. cikkből is megtud
hattuk: „A beszámoló a félévi 
tanulmányi munkát értékeli 
.megfelelt”, „nem felelt meg” 
bejegyzéssel az indexben. A 
beszámoltatás történhet írás
ban és szóban, de mindkét 
esetben még a szorgalmi idő
szakban folyik Le.”

A beszámoló írásbeli formá
ja a beszámolódolgozat, „mely 
a félévet lezáró beszámolta
táshoz kapcsolódik, ezért csak 
a szorgalmi időszak utolsó két 
hetében íratható.” (Ugyanott.) 
Tehát az utolsó két héten 
zárthelyi, és nem általában 
mindenféle „dolgozat” íratása 
azért tilos, mert ez a két hét 
a beszámolók időszaka. A be
számoló éppen olyan hivatalos 
számonkérési forma, mint a 
kollokvium vagy szigorlat, az
zal a különbséggel, hogy nem 
a vizsgaidőszakban kerül rá
juk sor, hanem normális eset
ben már a szorgalmi időszak 
•utolsó heteiben „túl van raj
ta” a diák. (Az utóvizsga jel
legű beszámoltatásnak már a 
vizsgaidőszakban kell végbe
menőié.)

AMIT DR. KÖVES PÁL 
'„az indexaláírás megtagadása 
helyetti pótbeszámolónak ne
vez, az egészen más. Ebben az 
esetben ugyanis a számonké
rési forma nem a beszámoló, 
hanem az aláírással kombi
nált kollokvium vagy szigor
lat. Ezért ezt én inkább a íz 
„aláírásért való feleltetésnek” 
nevezném. Elkénzelhető. hogy 
a hallgatók „sirámaiban” ez a 
feleltetés összekeveredik a be
számoló nevű • számonkérési 
formával, amely minden diá

kot érint, ahol a tanterv ezt a 
számonkérési formát írja elő.

A beszámolók szigora egyéb
ként gyakran a kollokviumok
nál is nagyobb, itt ugyanis az 
elégséges, gyenge, közepes 
színvonalú dolgozatokra álta
lában nem adják meg a „meg
felelt” minősítést. Nevezhet
jük ezt a „szellemi egsizmus” 
elleni küzdelemnek is, én a 
magam részéről mint a vizs
gák számának és szigorának 
növekedését értékelem. A be
számolót ugyanis a tanszékek 
többsége lényegében vizsga
ként kezeli (egy-két éve talán 
még kollokvium volt a tárgy
ból), és van olyan tanszak, 
ahol magas a bukás aránya: 
pl: ilyen a Regionális föld
rajz (az ok az előadásokról 
való nagymérvű távolmara
dás), vagy a Piacszervezés c. 
tárgy, ahol (az előadó szerint 
dékáni utasításra) aki a két 
szeminárium közül egyről is 
igazolatlanul hiányzott, annak 
uvéjegyet kellett vennie,

EDDIG NEM VITATKOZ
TAM dr. Köves Pállal. Amit 
leírtam tények — utánuk le
het nézni. Vannak a tanár úr 
cikkének olyan részei, melyek
kel teljesen egyetértek, és 
mélységesen becsülöm a javí
tó szándékot. Most azonban 
kilenc egyetemi félév tapasz
talatának birtokában hadd ír
jak arról, amivel nem értek 
egyet. Kérem a tanár urat, 
hogy ne vegye feleselésnek.

„Nem lehet jellemző a vizs
gaidőszakra, hogy ennek fo
lyamán a hallgató üj ismere
teket szerez” — írja cikkének 
harmadik bekezdésében Olcsó 
érv lenne azt válaszolni, hogy 
akkor mire a vizsgaidőszak? 
De ha nincs új ismeret, akkor 
nem tudom elképzelni, hogy 
mi lesz az az új impulzus, 
aminek hatására a diákok a 
vizsgaidőszakban „ismerik csak 
fel igazán a tárgy jelentősé
gét, némelyek meg is szeretik 
a korábban nem kedvelt tár
gyat.” A legtöbb diák számá
ra a tárgy jelentőségét az ad
ja, hogyha nehéz megtanulni 
és könnyű megbukni belőle. 
A „megszeretés” pedig véle
ményem szerint az önbecsa
pás pszichológiai folyamata
ként lepleződik le egy esetle

ges sikertelen vizsga után. A 
megszeretett tantárgy ilyenkor 
meggyűlöltté válik.

Az a véleményem, hogy az 
egyre növekvő óraszám, a so
kasodó vizsgajellegű számon
kérések mellett elkerülhetet
len a kampányszerű tanulás. 
Erre kényszerítenek az egy- 
egy vizsgával felérő évközi és 
év végi dolgozatok, amelyekre 
esetleg több napot is kell ké
szülni és erre „ösztönöznek” 
a több ezer oldalnyi anyagot 
tartalmazó vizsgák.

Elégséges erkölcsi és anya
gi ösztönzés hiányában nem 
lehet elvárni egy átlagos ké
pességű hallgatótól, hogy min
den tárgyat állandó intenzi
tással és folyamatosan tanul
jon. A rendszeres tanulás ju
talmaként szélesebb körben 
lehetne alkalmazni a jegy- 
megajánlás módszerét. Ez 
azonban csak akkor válhat 
ösztönzővé, ha nemcsak a leg
kiválóbbak talán nem is léte
ző kivételes egyedei nyerhetik 
el, hanem legalább még az 
erős négyes szintjét megütök 
Is. Ekkor ugyanis már nem 
lenne elérhetetlen távolságban 
a cél.

VÉGÜL A KÖVETEL
MÉNYRENDSZERHEZ kap
csolódóan egy fontos problé
ma: Ha a jelenleg is meglévő 
formális követelményeket tel
jes szigorúsággal számonkér- 
nék a diákoktól, akkor azok 
többsége, de szerény becslés 
szerint is mintegy fele buká
sokkal küzdene, jóval több 
lenne a félévismétlés, az évha
lasztás és a kimaradás. Ez 
azonban nem következik be. 
(Nem is hiszem, hogy ez lenne 
a cél.) így egy átlagos képes
ségű hallgató csak annyit ta
nul, amennyit feltétlenül szük
ségesnek érez. „A többiek is 
átmennek, miért ne mennék át 
én is” — vallja. A legalább 
elégséges vizsga után pedig 
mint egy rossz álmot, igyek
szik elfelejteni a besúíykolt 
tananyagot. A legtöbb esetben 
szó sincs semmiféle katarzis
ról, a legtöbb diáknak a vizs
ga nem ad sikerélményt.

A dr. Köves Pál cikkéből 
következő szigorú követel
ményrendszer, ameddig az át
lagos képességűek (itt az „át

lagos” természetesen nem sta
tisztikai fogalom: a gyenge és 
a kiváló képességűéként kívüli 
hallgatókat számítom ide) ké
pezik a hallgatók többségét, 
nem vihető keresztül. Egyete
mi szinten már nem lehet öt
tíz tantárgyat egyforma súllyal 
tanulni, ezt még a legkiválób
bak sem tudják folyamatosan 
teljesíteni. Ha valaki még a 
szabad idejét is a tanulásra 
áldozza, esetleg gyengébb ké
pességei erre kényszerítik, az 
az általános vélemény szerint 
többet veszít, mint amennyit 
nyer. Nem szabad elhallgatni 
azt sem, hogy a hallgatóknak 
hozzávetőlegesen egytizede ide
gi eredetű panaszokkal, eset
leg betegségekkel (a leggyak
rabban gyomorbetegségekkel) 
„rendelkezik” és nem ritka ki
vétel az sem, hegy emiatt 
kényszerül valaki évhalasz
tásra.

A formálisam magas köve
telmények, és a valóságban, 
ha csak az utolsó pillanatban 
is, engedékeny magatartás 
demoralizáló hatású. Viszont 
a magas követelmények szi
gorú számonkérése is elkese
redést szül. Véleményem sze
rint a követelményeket a 
többség képességeihez kell 
igazítani. Ehhez azonban a 
'beszámolók leplében túlbur
jánzó vizsgákat, a „hátiba jó 
lesz valamire” célból, esetle
ges tanszéki presztizsokokból 
tanított tantárgyakat megkell 
egy kicsit gyomlálni. A fe
leslegeseket ki kell iktatni a 
tantervből, mert ezek elszív
ják a feltétlenül szükségesek 
elől a szellemi energiát. In
kább kevesebb tárgyat tanít
sanak, de azt jobban, csök
kentsék a formális követel
ményeket, s emeljék a tény
legesen megtanulandó tárgyak 
színvonalát. Csak ezekkel egy
idejűén szabad következetes 
szigorral számonkérni az el
sajátítandó tananyagot, ekkor 
viszont következetesen kell 
számonkérni. Mert a követ
kezetes vizsgáztatás mindig 
kevesebb félelmet szül, mint 
a kiszámíthatatlan. A tanul
mányi fegyelmet pedig nem 
a vizsgafélelem növelésével 
kell erősíteni.

Agg Zoltán

A  tantárgy: 
Magyarország

Amerikai diákok vizsgadolgozataiból
A múlt év végén egy  h ó n a p o t tö ltö tt  M ag y a ro rszág o n  az USA 

In d ia n a  á lla m áb ó l egy  d iá k c so p o rt . M ag y a ro rszág i ta r tó z k o d á su k  s o rá n  
is m e rk e d te k  az  o rsz ág  tö r tén e lm é v e l, p o litik a i, g a zd aság i és  k u ltu rá lis  
h e ly ze tév e l. I t te n i  ta p a s z ta la ta ik ró l v iz sg ad o lg o za to t ír t a k ,  és  e n n e k  
e re d m é n y e  „ K e le t-e u ró p a i tanulm ányok*» c ím  a la t t  k e rü lt  b e  az  in 
d e x ü k b e . Az a láb b i so ro k  ezekbő l a  v iz sg ad o lg o za to k b ó l k e rü l te k  v á lo 
g a tá s ra ,  s v is sz a a d já k  a z o k a t a z  i t t  s z e rz e tt is m e re te k e t, s tü k rö z ik  
a  s a já to s ,  a m e r ik a i  f ia ta lra  je llem ző  g o n d o lk o d ásm ó d o t.

A fő kérdés
A dolgozat fő kérdése a mai 

Magyarország helyzetének fő 
jellemzőire irányult. Két válasz 
a tesztekből:

„A mai Magyarország a 
Szovjetunióhoz ideológiai 
ezémpontból kötődő szocialista 
állam, A társadalom vezető ere. 
je a kommunista párt. A párt 
és a kormány a társadalom 
legszélesebb rétegeinek érde
keit követi politikája megvá
lasztásában. Magyarország — 
nyersanyagszegénysége követ
keztében — a nemzetközi kap
csolatoktól függő ország és a 
gazdaságpolitika jelenleg azon 
fáradozik, hogy ennek a függő 
helyzetnek a negatívumait 
csökkentse. Az 1968-as új gaz
dasági mechanizmus és leg
újabban az 1980-as fogyasztói 
árreform hivatott e politikai 
célkitűzés gyakorlati megváló, 
sítására. A mai Magyarország 
a sikerek mellett számos ne
hézséggel is küzd. Ilyen a fe
szült lakáshelyzet, a munka
erőhiány és a magas öngyil
kossági, valamint válási ráta.”

„Magyarország néhány lé
nyeges problémája: a válások 
magas száma, a nagyfokú al
koholizmus és a demográfiai 
tényező. A magyar vezetés erő
feszítéseket tesz e problémák 
megoldására. Az Ifjúsági Ta
nács — az Állami Ifjúsági Bi- 
rottságról van szó — is az egyik 
nlyan szarv, amelyik lényegi
leg járul hozzá a helyzet javí
tásához. Közvetíti például azt 
a kormányzati segélyt, amit a 
íisgyermekes mamák kapnak 
azért, hogy a gyerek születése 
Után egy ideig otthon marad

janak. Ennek elsődleges hatása 
egyébként az volt, hogy a há
zassági kapcsolatokban felhal. 
mozódott feszültségeket csök
kentette, de számottevő az a 
szerep is, amelyet az abortu
szok számának esésében ját
szott. A kormány az alkoholiz
mus felszámolására az aktív 
tájékoztatást és a szigorú kor
látozó intézkedéseket is fel
használja. (Tilos az italozás a 
közterületeken, és reggel ki
lenc óra előtt.)”’

Minthogy a csoport tagjai a 
legkülönbözőbb szakokon vég
zik tanulmányaikat, a magyar- 
országi kurzus is több terüle
ten próbálta meg elmélyíteni a 
diákok ismereteit. Az egyhó
napos tanulmányút alatt lehe
tett „szakosodni” történelem, 
re, politikára, gazdasági isme
retekre és a kulturális terület
re. Íme néhány a kérdésekre 
adott válaszokból:

Történelem
A XX. századi magyar tör

ténelem kronológiája:
„1918—19: az első világhábo

rú vége, a forradalmak kora. 
A keresztény Magyarország ki- 
formálódása, egy két és fél év
tizedes állandó zavargásokkal 
terhes periódus kezdete. Hor
thy admirális bemasírozik Bu
dapestre és a kivégzett Kun 
Béla helyére lép.

1945: a második világháború 
vége, a koalíciós kormányzat 
kezdete. A választásokat a kis
gazda párt nyeri.

1948—49: A kommunista
párt hatalomra jutása, a Rá- 
kóczi-korszak kezdete.

1953: Sztálin halála, és az

erőséit Sztálinista RákócZí-ura- 
lom enyhítése.

1956: Parasztforradalom Rá
kóczi vezetésével, megkezdő
dik az erőltetett iparosítás 
kora.

1968: A piacorientált új gaz
dasági mechanizmus bevezeté. 
se”.

Kultúra
Magyar zene:
„Bartók Béla Budapesten 

már 16. éves korában koncerte
zett. Zenéjét a korábbi meste
rek közül Debussey, Beetho
ven, és a kortársak közül va
lószínűleg Kodály zenéje ins
pirálta. Utóbbival akkor talál
kozott Bartók, amikor az ma
gyar népdalokat gyűjtött. Bar
tók viszont úgy érezte, hogy 
más népek dalkincsének fel-, 
kutatása legalább ennyire fon
tos. Bolgár, szerb, horvát és 
török dalokat gyűjtött, mafd 
az USA-ba emigrált, mivel el 
akarta kerülni az akkori Euró
pában zajló nagy zűrzavart. 
Valószínűleg olyat is forgatott 
a fejében, hogy fölkutatja az 
USA népzenei hagyományait, 
de ez nem realizálódott, mivel 
1945-ben New York Cityben 
leukémiában elhunyt.”

Mi tetszett, mi nem?
Teszten kívül: „Három hó

napos bécsi tartózkodás után 
nagyon kellemes volt a ma
gyar emberek barátságos visel
kedése irányunkban. Ugyan
akkor nem tudtam' megbarát
kozni a rendkívüli zaj- és por- 
szennyettséggel, a nagy zsúfolt
sággal az üzletekben és a tö
megközlekedési eszközökön. 
Nem nyerte meg a tetszésemet 
az sem, hogy a magyar ifjúság 
túlnyomó többsége dohányzik.”

„Számomra a kulturális 
szolgáltatások magas színvo
nala és olcsó ára jelentett 
meglepetést. Meg tudtam en
gedni magamnak azt is, hogy 
minden este operába, hangver. 
senyre, vagy moziba menjek 
és általában jó előadásokat 
láttam.”

„Nekem legjobban a magyar 
vidéki táj tetszett, különösen 
a kis zsúptetős házak és a há
zakban szanaszét szaladgáló 
kiscsirkék. Ehhez hasonlót az

USA-ban nincs módunk látni.
Nem tetszett viszont az itteni 
kereskedelemnek az árukínála
ta és kiváltképpen nem a ki
szolgálás színvonala.”

„Budapest csodálatos vá
ros. Csodálatos panorámája 
vám Érdekes volt a program, 
sok információt kaptunk a szo
cialista rendszerről. Újdonság 
volt számomra a fejlett tömeg- 
közlekedés, s különösen annak 
olcsósága.”

„Ami legkevésbé nyerte meg 
a tetszésemet, az Budapest 
rendkívüli koszossága volt. 
Ezenkívül nem ízlett az étel 
sem. Olyannyira, hogy fizikai 
állapotom teljesén leromlott az 
itt-tartózkodás alatt. Az áru
házak kínálata nem kielégítő, 
a termelők nem törődnek a 
minőséggel. Hiányzik a ver
seny, pedig annak egy csomó 
jó oldala is van.”

„Budapest szép város, de 
még szebb lehetne, ha tisztább 
lenne, és nem borítana min 
dent a körülbelül ujjnyi vas
tag koromréteg. Ezenkívül na
gyon nem tetszett a magyar 
vendéglátás. Amikor rendel
tünk, az olcsóbb ételek általá
ban már kifogytak és csak a 
drága fogásokból választhat
tunk. Ezenkívül jó néhány al
kalommal többet is számláztak 
a kelleténél. Nem minden ame
rikai pénzeszsák és én személy 
szerint például egyáltalán nem 
szeretem, ha megvágnak.” 

„Számomra új tapasztalat 
volt a szocializmus valóságá
nak megismerése. Az emberek 
új értékskála alapján gondol
kodnak. és cselekednek. Né
hány olyan dolog zavart, ami
nek hátterében még bizonyos 
kapitalista maradványokat vél
tem felfedezni. Étteremben 
négyszer csaptak be, talán csak 
azért, mert nem ismerem 
nyelvet. Emellett jó néhány 
koldust is láttam és különösen 
lehangoló volt az önkiszolgáló 
éttermekben mások maradé
kaiból guberáló emberek lát
ványa.”

„Nem tetszett az, hogy két 
lábon járó dollár bankjegynek 
néztek, és minden utcasarkon 
az iránt érdeklődtek, hogy 
van-e feketén eladható pén 
zem. Ügy gondolom, hogy a 
kormányzatnak jobban kellene 
ezt ellenőriznie.”

Szombathelyi Ferenc

Fotó(n): Pullai Árpád

Egy kis kiigazítás 
AIESEC-iigyben

NEM VITAINDÍTÓNAK,
pontosabban nem ilyen vita 
elindítójának szántam az AIE- 
SEC kiválasztási rendszeréről 
korábban írt cikkemet. Nem 
vitázni próbáltam, hanem ér
velni és elsősorban a kívülál
lókat tájékoztatni az általam 
látott és hallott problémákról. 
Ezért is lepett meg az AIESEC 
szakbizottság válasza, amelyet 
provokatívnak és személyes- 
kedőnek tartok. Ügy látszik a 
szakbizottság neve mögé rej
tőző személy(ek) kötelességük
nek érezték, hogy már cikkem 
megjelenésével egy Időben 
megvédjék becsületüket. Má
sok véleményére alapozva ál
líthatom, hogy a válasz lenyű
göző stílusban támadta szemé
lyemet, és cikkemet, s ezzel si
került elterelnie a figyelmet a 
felvetett lényeges problémák
ról. Alapvetően a hozzáállást 
tartom helytelennek.

Véleményem szerint a má
sodszori kiutazással kapcsolat
ban mindaddig nincs értelme 
semmiféle elméleti vitának, 
amíg olyan emberek döntenek 
ez ügyben, akik maguk is ér
dekeltek a kétszeri kiutazás
ban. Másrészt nagyon könnyű 
lenne úgy védekeznem, hogy 
én is személyeskednék (a ku
tyákról és macskákról van 
szó), de úgy érzem sem erre, 
sem bármiféle védekezésre 
nincs szükség. Mindössze egy
két kiigazítást szeretnék ten
ni és még egyszer —most már 
egzaktabbul — megfogalmazni 
a legélesebb problémákat.

Mindenekelőtt szeretném le
szögezni, hogy tényeket és sa
ját véleményt írtam le, jelent
kezők, kiválasztottak, volt 
AIESEC-esek elbeszélése alap
ján. Sőt még olyan emberrel 
is beszéltem, aki visszalépett 
a másodszori kiutazástól. Bo
csánat, nem a közvélemény ne
vében nyilatkoztam, csupán 
azt írtam, hogy azzal a köz
vélemény által képviselt ál
lásfoglalással én is egyetértek, 
amely nem helyesli a másod
szori kiutat. Nemcsak és nem 
elsősorban a szakbizottságot 
hibáztatom, hanem azokat is, 
akik másodszor jelentkeztek a 
gyakorlatra.

A szakbizottság másodszori 
kiutazás mellett felhozott ér
vei igen furcsák. Ha a TDK 
megírásának olyan komoly a 
tétje, mint a kiutazók létszá
mának szinten tartása, akkor 
talán „teljesebb biztosítékot" is 
lehetne találni ehhez. Mond
juk például a TDK-írás köte
lezővé tételét, illetve elmu
lasztásának szankcionálását, 
nem pedig a megírás valószí
nűsítését. Semmivel sincs több 
garancia arra, hogy aki má
sodszor utazik, most is fog ír
ni TDK-t, Másik érvük az, 
hogy a másodszori utazás „el
vi lehetőségének megcsillantá- 
sa” ösztönzi az először utazó
kat á szakmai buzgalomra. Ne
vetséges, hogy olyan ösztönző

ket tudnak csak biztosítani 
amelyek egyúttal elveszik a 
helyet az ösztönzőitektől. A bi
zonyos meghallgatással kap
csolatban valóban csak á 
nyelvtudás értékelésére kon
centráltam, ugyanis azt nem 
mertem feltételezni, hogy va
laki (vagy valakik — de ez a 
feladat többnyire csak a nyelv
tanár hatáskörévé zsugorodott) 
megpróbálja egy 5, vagy akár 
20 perces beszélgetés alapján 
a jelentkező emberi-politikai 
magatartását pontozni.

TOVÁBBI PROBLÉMÁM, 
hogy szerintem ez a kiválasz
tási rendszer nem elsősorban 
a rátermett embereket, hanem 
a tudományos érdeklődésűeket 
és elméleti beállítottságúakat 
részesíti előnyben. Természe
tesen van, amikor ez a kettő 
egybeesik. Mégis valamiféle 
olyan objektív mércét is fel 
kellene állítani, amely a rá
termettséget és a közösségi 
munkát méri. Például egy 
olyan értékelésre gondolok, 
amely az illető társadalmi ak
tivitását, közösségi múltját 
kézzelfogható tények alapján 
pontozza. (Ilyenek: hányszor 
volt éoítőtáborban, dolgozott-e 
az SG-ben. DJB-ben. részt 
vett-e a klub munkájában, 
TNGY-n. volt-e instruktor, 
munkatársa-e a Közgazdász
nak és ehhez hasonlók.) A rá
termettséget valamiféle alkal
massági és intelligenciateszt
tel lehetne mérni, a már em
lített hazai gyakorlat értéke
lése mellett. Ezenkívül, ameny- 
nyiben megoldható, javaslom 
egy külön bizottság megalakí
tását az itthoni kiválasztás el
végzésére.

Valóban, fél évvel ezelőtt 
nem volt ilyen érdeklődés az 
AIESEC iránt, s most sem lett 
volna, ha nem követik el eze
ket a hibákat. A két legna
gyobb problémám a követke
ző. Nem vagyok meggyőződve 
arról, hogy aki 80 pontot ér el, 
és ír TDK-t, nem tengerparti 
üdülésre fogja felhasználni az 
AIESEC gyakorlatot, vagyis 
véleményem szerint nincs szo
ros korreláció a magas pont
szám és a szakmai gyakorlat 
kihasználása, illetve hasznos
sága között. A másik dilem
mám pedig az, hogy a másod
szor kiutazók esetében ugyan
azt a teljesítményt értékelik 
kért szer. mivel egy év alatt sen
ki nem tud összegyűjteni újabb 
50 pontot.

Bármilyen nehéz elhinni, az 
első cikk megírásánál felhá
borodásom. „igazságérzetem 
tiltakozása”, a mostaninál pe
dig a személyem elleni sére
lem vezérelt de elsődleges cé
lom az volt. hogy minél több 
ember figyelmét felhívjam 
ezekre az ellentmondásokra, 
ezért köszönöm a Közgazdász
nak, hogy ehhez lehetőséget 
nyújtott számomra.

Monori Attila



A pártbizottság beszámolójából 
a XI. kongresszus óta végzett munkáról

Az írásos beszámoló első ré
sze utalt a nemzetközi és ha
zai társadalmi-politikai viszo
nyokban bekövetkezett válto
zásokra. Az enyhülés folyama. 
matának megtorpanása, a vi
lággazdasági problémák kiéle
ződése, mind-mind hatást gya
korolt hazánk gazdasági-társa
dalmi fejlődésére. Eredménye
ink és gondot jelentő felada
taink közül az utóbbiak nőt
tek gyorsabban.

A párt oktatás- és tudomány- 
politikája alapján és az ifjú
ságpolitikai döntésekből kiin
dulva is tovább fokozódtak a 
felsőoktatás szervezeteivel és a 
felsőoktatásban dolgozókkal 
szemben támasztott követelmé
nyek. Egyetemi felvételeink és 
körülményeink azonban nem 
alakultak az igényekkel, kö
vetelményekkel összhangbab. 
Az egyetem épülete, a műkö
dés anyagi, tárgyi feltételei az 
elmúlt öt évben folyamatosan 
romlottak. A változást a re
konstrukciótól várjuk, ugyan
akkor ennek folyamán rend
kívül nehéz és sok kellemet
lenséggel járó időszak elé né
zünk. Nehézségeinket növelik 
az egyetem pénzügyi feltéte
leiben bekövetkezett negatív 
változások, a szerződéses mun
kákból származó bevételek fo
lyamatos csökkenése.

Számba vette a beszámoló 
r z  egyetem szervezeti rendjé
ben az öt év alatt bekövetke
zett változásokat: megszűnt- az 
első évfolyam külön kar jel

lege  ̂ és dékánhelyettesi irá
nyítással beépült az általános 
kar szervezetébe. Üj intézetek 
jöttek létre; a Matematikai és 
Számítástudományi Intézet, a 
Népgazdasági Tervezési Inté
zet, de ide sorolható a pg tan
szék átalakítása is. A tartal
mi, a szervezeti és a káderfel
tételek együttes vizsgálatával 
lehetséges csupán a további 
szervezeti integrációról be
szélni — hangsúlyozta a be
számoló. Fontos új intézmé
nyünk a Politikai Gazdaság
tan Továbbképző Intézet.

Szólt a  beszámoló az egye
temen dolgozók létszámáról, 
amely a különböző feladótok
hoz mérten megfelelőnek 
mondható. Mindemellett van
nak belső aránytalanságok, 
főleg a tudományos segéderői 
kapacitás kevés és nagyon el
térő színvonalú. Kitért az
1977-ben megvalósított bér
rendezésre, melynek reálérté
ke sajnos azóta csökkent. Ha
sonlóan egyenes következmé
nye, hogy a dolgozók szociális 
ellátásának színvonalában is 
rosszabbodás várható (üdülte
tés, lakásépítési-vásárlási stb. 
támogatás).

A demokratikus, nyílt mun. 
kahelyi légkör lényeges érté
künk és folyamatos „tisztán
tartása” állandó feladatunk.

Külön fejezet foglalkozott 
az oktatással, a neveléssel és a 
tudományos munkával — a 
KB oktatás- és tudománypo
litikai irányelveinek végrehaj
tásával.

jük. De nagyobb súlyt lehetne feladat az állami és a KISZ- 
helyezni a hallgatók között a vezetésre hárul, 
tudományos munkát végzők Kiemelt hangsúlyt kapott a 
erkölcsi elismerésére is. Ez*a beszámolóban

a nevelés értékelése.

A képzéskorszerűsítéssel
sikerült az 1968-as reform 
alapvető értékét, a képzés 
funkcionális irányba való át. 
alakítását szervezett formába 
önteni. A tanterv elkészítését 
követte a tananyagok fejlesz
tése, a gyakorlathoz való kö
zelítése, az alternatív blokkok, 
valamint á félévi tanumányok 
lezárásának egységes rendszer
ié  alakítása stb.

Az 1976—78-as középtávú 
kutatási terv keretében tan
székeink jelentős számú szer
ződéses megbízásnak, tettek 
eleget, eredményeiket a gya
korlati alkalmazás mellett 
hasznosították az oktatásban 
és a tananyagok korszerűsíté
sében. Oktatóink e munkák 
során nagy számban szerzik 
meg a tudományos fokozatot. 
A kutatótevékenységét fémjel
zi a sok publikáció oktatóink 
tollából, a tudományos konfe
renciákon való részvétel és a 
siker, a Rudas László-díjasok 
száma. A tudományos vitafó
rumokat gyarapítja az ez idő
szakban megjelent Egyetemi 
Szemle is. v

Az egyetem tudományos ku
tatási munkájában és a lehe
tőségek kihasználásában azon
ban több vonatkozásban is 
egyenetlenségek tapasztalha
tók. Viszonylag kevés egyete. 
műnkön az olyan tudós, aki
nek munkálkodásában a rend
szeres és igényes tudományos 
munka természetes. Vannak, 
akik a tudományos munkában 
hosszabb távon sem mutatnak 
előrehaladást, s a támasztott 
tudományos követelmények
nek csak minimális mértékben 
felelnek meg.

Kitért a beszámoló a hall
gatók tudományos tevékenysé
gére is; a TDK sikerére és a 
mozgalomban jelentkező gon
dokra is. A tanárok egy szűk 
köre szívügyének tekinti a 
TDK-mozgalmat, sokan vi
szont még kísérletet sem tesz
nek a hallgatók érdeklődésé
nek felkeltésére. Az oktatók 
fokozott részvételét a TDK- 
mozgalomban a fellendülés 
alapvető feltételének tekint-

Pártszervezetünknek visszaté
rő gondot okozott, hogy a ne
velés nem kielégítő és haté
konysága elégtelen. ..  A Ne
velési Terv kidolgozásával a 
követelmények tisztázódása 
előtérbe került, ezek eleven 
tartalommal való kitöltése 
azonban még előttünk áll. Je
lentősebb eredmények csak a 
pártcsoportok és a tanszéki 
kollektívák fokozottabb erőfe
szítései nyomán remélhetők. 
De az eddiginél jobban szük
séges hasznosítani és ösztönöz
ni a másodlagos formákat. így 
elsősorban a közművelődési 
tevékenységet és a kollégiumi 
közösségek kínálta lehetősége
ket . . .  A nevelő munka fogya
tékosságaiban a tanárok 
együttműködésének hiánya, a 
vezetői ösztönzések, ellenőrzé
sek elégtelensége egyaránt sze
repet játszik.

A tanár-diák viszonnyal az 
elmúlt években több napirend 
kapcsán is foglalkozott a párt- 
bizottság. Tanáraink egy ré
szének jó kapcsolatai, a hall
gatók egy részének fegyelme
zett munkája mellett ellent
mondásokat is látunk. Oktató
ink egy részének elítélő a vé
leménye a hallgatóságról, an
nak tanulmányi, politikai 
munkájáról, ugyanakkor a 
hallgatók tanulmányi átlagá
nak évenkénti emelkedése is 
tény. A hallgatók folyamato
san bírálják az oktatást, ma
guk azonban többnyire meg
elégszenek az alacsonyabb ér
tékű jegyekkel. A tanári mun
ka minőségi követelményeit, 
fegyelmét, valamint a tanul
mányi és vizsgaszabályzatban 
lefektetett követelményeket 
szigorúbban kell betartani.

Nagy gondot fordított a 
pártszervezet az ideológiai-po
litikai nevelő munka ösztön
zésére, irányítására, koordiná
lására, ellenőrzésére és köz
vetlen segítésére. . .  Legfonto
sabb feladatának a helyes el
méleti-politikai álláspontok 
kollektív kialakításának kez
deményezését és vállalását tar
totta . . .  Az összegyetemi párt
napok, a pb ideológiai konfe
renciái, a politikai ünnepekhez 
kapcsolódó tudományos ülések, 
az információs ankétok, a köz- 
művelődési rendezvények, 
ugyancsak jó lehetőséget nyúj
tottak és hasznos eszköznek 
bizonyultak ...  Hallgatóink 
eszmei-politikai arculatának 
megvitatásával és az erről ho
zott határozatával számotte
vően ösztönözte a hallgatók 
közötti ideológiai, politikai ne
velőmunkát. De — mint a be
számoló hangsúlyozta —, ideo
lógiai-politikai munkánk álta
lános megítélése nem könnyű 
és csak elnagyolt lehet.

A pártszervezet mindenkor 
fontos feladatánák tartotta, az 
oktató-nevelő« munka folya
mán a tananyagok eszmei-po
litikai tartalmának és haté
konyságának fejlesztését. Az 
elmúlt öt évben számos új és 
lényegesen korszerűsített tan
anyag került kidolgozásra és 
bevezetésre. Többségüknél a 
szakmai fejlesztés szerves ré
szeként, vagy ehhez szorosan 
kapcsolódva az eszmei-politi
kai tartalom és hatékonyság 
is fejlődött. Néhány elméleti és 
gazdaságpolitikai kérdés társa
dalmi méretekben is gondolat
formáló erővé vált.

Foglalkozott a beszámoló ok
tatóink

távra szólóan és minden lénye
ges területre kiterjedően tar
talmazza az elvégzendő teen
dőket. A’jövőben legfontosabb 
feladatunk a felkeltett érdek
lődés fenntartása, különösen 
pedig a pb határozatának szí
vós és következetes végrehaj
tása.

Az ideológiai-politikai mun
ka fontos alkotó eleme és esz
köze volt az információs tevé
kenység. Információs mun
kánk jó és hatékony, nemcsak 
regisztrálja közvéleményünket, 
hanem annak alakulását is be
folyásolja, noha a közvélemény 
informáltságát sok esetben 
nem érzi kielégítőnek, és az ér
demi tájékoztatás gyengesége 
már-már az oktatásban is 
problémát okoz. «

Ideológiai-politikai mun
kánkban is fontos szerepet 
töltött be egyetemi lapunk, a 
Közgazdász — állapította meg 
a beszámoló. Az újság szín
vonala általában jó volt. Ezt 
külső elismerések is nyugtáz
ták: 1977-ben kollektív Nívó
díjban részesült, 1979-ben pe
dig első helyezést ért el az

egyetemi és főiskolai lapok 
pályázatán. . .  A Közgazdász 
eredményes munkájáért kö
szönetét mondunk a szerkesz
tő bizottság és a lap minden 
munkatársának. A jövőben 
különösen a politikai-nevelő 
munkában, szakmai hivatástu
datra, munkára nevelésben 
célszerű fokozni az erőfeszíté
seket. E fontos feladatának el
látásához pártszervezetünknek 
is több és hatékonyabb segít
séget kell nyújtania a szer
kesztőségnek.

Külön fejezetben foglalko
zott a beszámoló a . pórtélét 
fejlődésével, a pártirányítással 
és a tömegkapcsolatokkal. 
Egyetemünkön a nártszervezet 
eredményesen fejlődött, a lét
szám gyarapodott, örvendetes, 
hogy változatlanul a legmaga
sabb, 5,2 százalék a hallgatók 
közötti párttagarány az ország 
összes egyetemei közül, sőt a 
végzős évfolyamokon 9—10 
százalék körül van . . .  Párt
tagságunk eszmei-politikai- 
szervezeti egysége változatla
nul munkánk egyik döntő fel
tétele . . .  Pártszervezetünkben 
nyílt,

demokratikus légkör uralkodik.

eszmei-politikai arculatával

Küldöttek és meghívottak a pártértekezleten

A felvételeket készítette Simonyi Tamás

is, amely kielégítően alakult', s 
egészében pozitívnak és egysé
gesnek mondható. Alakulását 
kedvezően befolyásolta egye
temünk társadalomtudományi 
jellege és a párttagok nagy 
száma, bár ez utóbbiak aránya 
csökkent. Oktatóink többsége 
magasfokú ideológiai, politikai 
felkészültséggel rendelkezik, 
egyetért pártunk politikájával 
és cselekvőén támogatja azt. 
A szocializmust építő társadal
munkat vívmányaival és ba
jaival magukénak vallják. Ve
zető oktatóink széles körű 
közéleti tevékenységet folytat
nak. Párttagjaink közül töb
ben közreműködnek országos 
kérdések elemzésében és fon
tos párthatározatok előkészí
tésében, s a budapesti és a 
kerületi mozgalomban is vál
lalnak megbízatásokat. . .  Az 
alapvető nézetazonosság mel
lett számos kérdésben jelentős 
véleményeltérések mutatkoz
nak. Ezek a világhelyzet ala
kulását, a nemzetközi kom
munista mozgalom előrehala
dását és hazai fejlődésünket 
egyaránt érintik. Legerőtelje
sebben a közgazdasági elmé
let és gazdaságpolitikánk kap. 
csán jelentkeznek. , A viták 
nem annyira a hivatalos fóru
mokon, mint inkább szűk 
megbeszéléseken és néha a 
pártcsoportokban zajlanak. Ál
talános az aggodalom nehézsé
gekkel küzdő gazdasági éle
tünk alakulása és ennek poli
tikai kihatásai miatt. Sok a 
töprengés és kétely. Szaporod
tak az egyoldalú és megalapo
zatlan bírálatok, legtöbbször 
„az őszinteség” és a „bátorság” 
jegyében. A keletkező ellent
mondásokra érzékenyen és tü
relmetlenül reagálnak. Egye
sek nem tartják elég forradal
minak fejlődésünket. Mások 
apolitikus éllel azt hangoztat
ják, hogy a gazdasági problé
mákat csak „tiszta” gazdasá
gi módszerekkel és eszközök
kel lehet megoldani. Egy-két 
kolléga csak a maga „szocia
lizmusával ”, a presztízzsel és 
a birtoklással törődik. Sokak 
szerint nem kielégítő a párt
tagság részvétele a párt poli
tikájának formálásában. Hiá
nyolják a tartalmas és megbíz

ható információt. Növekedett 
az elméleti közömbösség, a po
litikai tartózkodás és elzárkó
zás. Főleg fiatal oktatóink kö
rében erősödött a szakmai be
felé fordulás. A munkafegye
lemben is vannak fogyatékos
ságok. Előfordul szocialista 
eszményeinktől idegen maga
tartás; anyagiasság, ügyeske
dés, individualizmus, szubjek
tivizmus, szerénytelenség, ká- 
nyelmeskedés stb. A vázolt je. 
lenségek egy része formálódó 
politikai valóságunkkal függ 
össze, s az útkeresés természe
tes következménye. Más ré
szük kiküszöbölendő negatí
vum, s zömmel munkánk 
gyengeségeiből származik . ..  
A jövőben nagyobb erőfeszíté
sekre van szükség oktatóink 
eszmei-politikai arculatának 
javításáért, s a fejlődés üteme 
is gyorsítható.

A beszámoló — jJalkozott a 
pártoktatássa’, . rr.ajd szólt a 
pártbizottság egyik legjelentő
sebb munkájáról, hallgatóink 
eszmei-politikai arculatának 
széles körű felméréséről. Hall. 
gatóink eszmei-politikai arcu
latának alakulása egészében 
összhangban van szocialista 
fejlődésünkkel, s a maga spe
cifikumaival visszatükrözi a 
társadalmunkban végbemenő 
folyamatokat, s ezek hatásait. 
Lényegét tekintve nem külön
bözik a felnőttek és az oktatók 
eszmei-politikai arculatától. 
Formálódásának döntő ténye
zője oktató és nevelőmunkánk 
a maga eredményeivel és fo
gyatékosságaival. Szocializ
must építő társadalmunkat ter
mészetes közegüknek érzik, s 
eredményeik, elképzeléseik, tö
rekvéseik ehhez kötődve és 
ennek keretein belül nyilvá
nulnak meg. Az eszmei-politi
kai egységüket tükröző pozitív 
összképet ugyanakkor számos 
ellentmondás és fogyatékosság 
motiválja. Hallgatóink között 
szép számmal akadnak visz- 
szahúzódók, közömbösek és 
kényelmeskedők. Egyesek ma
gatartását az ideológiamentes 
és apolitikus, pragmatizmus 
jellemzi. Vizsgálódásunk sok
féle negatív jelenségre hívta 
fel a- figyelmet, sürgetve ezek 
megszüntetését. A már említett 
pártbizottsági határozat hosszú

a feltételek megvannak politi
kai közvéleményünk megfelelő 
formálásához, a viták nyomán 
egységes szemlélet és cselekvés 
kialakításához. Ez alapjaiban 
sikerült is. A helyi politikai 
kérdéseket érintve időnként 
és helyenként csökken az 
egyetértés, gyengül az egység. 
Nagy jelentőségű, hogy a kép
zés-korszerűsítés, az egyetemi 
demokratizmus a párttagság
gal járó követelmények, a de. 
mokratikus centralizmus kér
déseiről, illetve a KISZ egye
temi helyének, szerepének 
megítélésében sok-sok vitával, 
de a főbb kérdésekben egysé
ges álláspontot sikerült kiala
kítani. Gyengíti azonban ered
ményeinket, hogy az álláspon
tok nem valósultak meg kö
vetkezetesen. Folyamatosan 
kell tehát munkálkodnunk a 
legfontosabb helyi kérdések 
megoldásában, a párttagok 
összefogott, határozott fellépé
sének megteremtésén.

Szólt a beszámoló részlete
sen a pártfegyelemről, a párt- 
bizottság, a párt-végrehajtó, 
bizottság és az alapszervezetek 
munkájáról, munkastílusáról. 
A pártbizottság tevékenysége 
javult. Évente átlagban ki- 
lenc-tíz ülést tartottunk és át
fogtuk egyetemi életünk leg
fontosabb területeit, érvénye
sült a döntések demokratikus

előkészítése, állásfoglalásaink, 
határozataink többnyire szín. 
vonalás viták nyomán szület
tek. A pártbizottság munká
jában gyengeség, hogy egyes 
határozataink végrehajtása és 
képviselete nem volt mindig 
következetes; főleg az állami 
társadalmi funkciókban levő 
tagjaink személyes felelőssé
gét kell erősítenünk. A végre
hajtó bizottság nagy munkát 
végzett az elmúlt öt évben is, 
Különösen jó volt az összte- 
vékenysége az állami és tö
megszervezeti munkában.

Kiemelte a beszámoló a 
pártbizottság munkabizottsá
gainak hasznos tevékenységét, 
és kitért az alapszervezetek 
munkájának értékelésére is.

Valamennyi alapszerveze
tünkben tovább kell fokoz
nunk az aktivitást, és jelentős 
munka vár ránk az egyes párt
tagok munkájának figyelem
mel kísérésére, feladataik tel
jesítésének ellenőrzése és párt
munkával történő ellátása te
rületén. Foglalkozott a beszá
moló a pártcsoportokkal, a ke
rületi pártbizottság és az egye
temi pártbizottság kapcsolatá
val, amelyben az öt év alatt 
fejlődés tapasztalható, foglal
kozott a pártépítési tevékeny
séggel, az egyetemi kádermun
kával és annak feladataival. 
Majd

a KISZ-szervezetről
szólva megállapította: A szer
vezet keretei között több szín
vonalas politikai akció bonta
kozott ki. A politikai táborok
ban, a klubvitákon, a szakklu
bokban, s legutóbb a KISZ- 
vezetés keretében ■fejtették ki 
véleményüket KISZ-tagjaink 
társadalmunk demokratizmu
sáról, a hazafiságról, az értel
miség szerepéről. Az egyetem 
politikai klubjának szerepét 
pozitívnak tartjuk. Jelentős ér. 
deme, hogy gyorsan és magas 
színvonalon reagál, aktuális 
politikai, a közvéleményt fog
lalkoztató kérdésekre. Fontos 
és hasznos fórum annak elle
nére, hogy időnként sok irri
táló, kényes kérdés, vélemény 
is elhangzik. Jelentős értéke 
KISZ-szervezetünknek a köz
életi tevékenység. ..  Azonban 
nagy gondunk, hogy az- alap
szervezetek többsége nem ala
kul élő,, szervezett politikai 
közösséggé, hogy a tagság je
lentős része a nem közvetlenül 
politikai akciókat (kultúr, ta
nulmányi, sport) nem tartja a 
KISZ-munka szerves részének 
s így elkülönülés van a moz
galmi élet egyes területei, ve
zetői-szervezői között is. De 
leginkább nyugtalanító a 
KISZ-tagság széles rétegeinek 
passzivitása a mozgalmi mun
kában. Fokozott feladatunk, 
hogy a KISZ- és pártszerve
zetek együttesen alakítsanak 
ki az ifjúság érdekeivel, igé
nyeivel jobban összhangban 
álló mozgalmi programot.

A szakszervezet tevékenysé
gét segítő pártmunka helyze
tét, lehetőségeit kedvezően be
folyásolta, hogy a beszámolá
si időszakban felgyorsult a 
munkahelyi demokrácia fejlő
dése. A szakszervezeti káder-, 
bérpolitikai és egyéb irányú 
munka javulása mellett to
vábbi lehetőségeket látunk ar
ra, hogy a szakszervezeti te
vékenység a párttaggá nevelés 
fontos iskolája legyen. Ez az 
ott dolgozó kommunisták fel
adata is.

Évről évre színvonalas mun
kát végez az MSZBT.

Egyetemünkön rendkívül 
sokoldalú és jő kapcsolatok 
épültek ki a párttagok és a 
párton kívüliek között. Ennek 
egyik specifikus esete a hall
gatók oktatásában, a KISZ-ta- 
gokkal való kapcsolatban 
van . . .  Több figyelmet érdemel 
az oktatás- és gazdasági irá
nyítás, valamint a fizikai dol
gozók körében a párttagokkal 
való kapcsolat javítása, véle
ményük megismerése és mun
kájuk eredményeinek figye
lembe vétele...

Köszönettel tartozunk mind. 
azoknak, akik közös mun
kánkban, lelkesedésükkel, fá
radságot, erőt nem kímélve 
ebben részt vettek. Példájuk 
és kezdeményezésük legyen 
mozgósító azok számára is, 
akik ma még kisebb részt vál
lalnak együttes gondjaink 
megszüntetésében. — Ezzel a 
gondolattal fejezdődött be a 
pártbizottság írásos beszámo
lója.
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Befejezte munkáját az egyetemi pártértekezlet
(F o ly ta tá s az 1. o lda lró l)

bizottság a kommunisták fel
adatává tette, hogy nagyobb 
felelősséggel vegyimik részt az 
Ifjúság nevelésében, és az idő
sek megsegítésében. Ezekhez a 
közösségi és egyéni feladatok
hoz párt- és KlSZ-sziarveze- 
tünlk is megtalálhatja a csat
lakozást — hívta fel a figyel
met Szarvas elvtáns, a -kerüle
ti pb kezdeményezésére.

A pártbizottsági beszámoló 
és a kongresszusi irányelvek 
fölötti vitát bevezetve a pb- 
tit'kár kérte: „szemléletünket 
a marxista—leninista elkötele
zettség és a nyíltság jellemez
ze. Adjon a pártértekezlet út
mutatást, bátorítást, ösztön
zést, hogy ezek figyelembevé
telével a következő öt év mun
kája meghozza az eredményt”.

Mindenkori képzéskorszorűsílést
Gondi József

elvtárs nyitotta meg a hozzá
szólások sorát. A pártértekez
let. elé terjesztett írásos doku
mentumokat elfogadta. Külö
nösen jónak tartotta az irány
elvek vitájá. ;.k összefoglalá
sát, és a határozati javaslatot. 
De már a beszámolóval kap
csolatban voltak kifogásai. 
Míg jól sikerült a hallgatók 
arculatával, a KISZ-élettel és 
az egyetem állapotával  ̂fog
lalkozó rész, addig gyengíti a 
beszámolót, hogy sok helyütt 
leíró jellegű. Noha vannak 
benne kritikus és önkritikus 
elemek, sajnos ezek csak lefe
lé irányulnak, fölfelé a kriti
kát nem lehet megtalálni.

Nem tartotta kielégítőnek a 
beszámoló nemzetközi és ha
zai helyzetéről szóló részét. 
Tanáraink körében jelentkező 
nézeteltérések is arra figyel
meztettek, hogy többet kell 
ezekkel a kérdésekkel foglal
kozni a taggyűléseiken is.

A hozzászóló nem értett 
egyet a beszámolónak a kép
zés-korszerűsítéssel foglalkozó 
megállapításaival, mert prob
lémamentesnek állította be. A 
mai képzés-korszerűsítésnek 
sok erépye van, de tudomásul 
kell venni, hogy egyes pont
jai elavultak. Nem a rektor- 
váltások, hanem a gazdaság
ban zajló változások teszik 
szükségessé a mindenkori ak
tuális kápzés-korrszerusítést — 
fejezte be hozzászólását Gondi 
eivtárs.

Stark Antal
a Népgazdasági Tervezési In
tézet igazgatója a képzés-kor
szerűsítéshez kapcsolta mon
danivalóját. Népgazdaságunk 
nehéz helyzetének okai között 
a külgazdasági tényezők mel
lett belső problémáink is nagy 
szerepet játszanak. A felelős
ségből nekünk is vállalni kell 
a részünket. Mi sem tettünk 
meg mindent, hogy az új hely
zetnek megfelelően készítsük 
fel hallgatóinkat.

Noha, a 60-as évek közepé
től kezdve kialakított képzési i 
kereteink lehetővé teszik, hogy' 
feladatainkkal a kívánalmak
nak megfeleljünk, hozzászó
lásában hangsúlyozta, hogy 
erősíteni kell az oktatásban a 
gyakorlat orientáltságot, fog
lalkozni kell a tanulmányi fe
gyelemmel, az egyes szakok 
képzési színvonalának ki- 
egyenlítésével helyenként az 
elméletieskedés elburjánzásá
nak megszüntetésével, a fő

Mintha ellenzéki párt lennénk

— hangsúlyozta Megyeri elv
társ.

Kovács Géza
a Népgazdasági Tervezési In
tézet osztályvezetője felszóla
lásában foglalkozott az egye
tem szervezeti továbbfejlesz
tésének kérdésével. Sürgette a 
konstruktív elképzelések ki
dolgozását e téren. Az egye
temnek — mint mindotta — fo
gadóképesebbé, nyitottabbá 
kell válnia az Oktatás fejlesz

tésére (oktatásgazdaságtan, 
kutatásgazdaságtan, _ művelő
désgazdaságtan, egészségügyi 
gazdaságtan). Említést tett az 
egyetem káderfejlesztéséről, 
árról, hogy foglalkozni kelle
ne a vezetői utánpótlással, a 
negyvenéves oktatói garnitú
rával. Végezetül az oktató-ne
velő munka hatékonyabbá té
tele érdekében, az egyetemi 
oktatás pedagógiai korszerűsí
tésének kérdését vetette fel.

Nincsenek ip z i  Eike!ózr.űhelyek
gazdasági problémáknak az 
oktatásban való beillesztésé
vel.

Szóvá tette, hogy oktatóink 
kutatási tevékenysége disszer
táció-centrikus, amely vissza
hat az oktatásra. Az oktatás 
és nevelés fontosságát hang
súlyozva kiemelte azoknak a 
másodlagos közösségeknek az 
öntevékeny szerepét (klub, 
kultúrosztály, Közgazdász- 
szerkesztőség, TNGY), ame
lyek jelentős 'mértékben hoz
zájárulnak az egyetemi hall
gatók neveléséhez. Stark elv
társ kérte a megválasztásra 
kerülő új pártbizottságot, hogy 
a téma fontosságára való te
kintettel érezze feladatának a 
képzéskorszerűsítés tartalmi 
kérdéseivel való foglalkozást.

Vass László
a KISZ-bizottság agit.-prop. 
titkára az egyetem szakmai- 
tudományos nevelő munkájá
nak hiányosságait tette szóvá. 
Ezen a téren nem fejlődtünk 
olyan irányban, amely növelte 
volna az egyetem tekintélyét 
a hallgatók körében. Hiányoz
tak az elmúlt öt évben a szak
mai viták, nem volt színtere 
az egyetem az új tudomá
nyos kérdések megoldásának. 
Pedig a szakképzést az ilyen 
természetű vitákkal jelentősen 
előbbre lehetne lendíteni. Kér
te a megválasztásra kerülő új 
pártbizottságot, hogy teremt
sen ilyen vitalehetőségeket, 
ahol a hallgatók is kifejthetik 
egy-egy kérdésben nézeteiket, 
állásfoglalásukat. Szükség van 
rá, mert az a fajta sterilitás, 
ami most van ezen a téren, 
helytelen.

Konkrét javaslatot is tett a 
KISZ-munka segítésére: A 
jövőben a szaktanszékek párt
csoportjainak figyelmébe kel
lene ajánlani a hozzájuk tar
tozó KISZ-alapszervezeteket, 
hogy kísérjék figyelemmel ’az 
oft folyó szakmai, tanulmányi, 
politikai tevékenységet és er
ről adjanak rendszeresen tá
jékoztatást a pártbizottságnak.

Walleshausen Gyulának, 
a könyvtár igazgatójának fel
szólalása elsősorban az, irány
elvek vitájához kapcsolódott. 
Kifogásolta, hogy a közgazdá
szok szerepe az irányelvek
ben elmosódik. Majd hangsú
lyozta a közgazdász tudomány- 

I ágban a központi informá- . 
ciós rendszer létrehozásának 
fontosságát, melynek mielőbbi 

I megvalósításához fontos nép- 
I gazdasági érdek fűződik.

Megyeri Endre
az ipargazdaságtan tanszék 
vezetője a világpolitikában be
következett változásokról el
mondotta, hogy nem először 
éleződött ki a nemzetközi 
helyzet. Mindig ez történt, 
amikor a tőkés világról lesza
kadva egy rész, a szocialis
ta tábort növelte. Az ilyen 
helyzetben az imperializmus 
taktikai változásai érzékenyen 
érintik gazdasági életünket, 
amely helyzetből meg kell ta
lálni a kiutat a problémák 
megoldása érdek-'- ío.

Az irányelvek vitájához

■ Szabó Kálmán,
a politikai gazdaságtan tan
szék vezetője, az irányelvek vi
tájával kapcsolatban • tett né
hány észrevételt. Többek közt 
az ideológia, művelődéspoliti
ka komplex vizsgálatáról szó
ló részhez fűzve gondolatait 
elmondotta, hogy hiányolja 
Magyarországon a marxizmus 
műhelyeit. Az egyetemet sem 
tartja annak, mert az oktató
kat csak nevelőknek tekintik. 
Kifogásolta, hogy sem a tan
székeken belülj sem a tanszé
kek között nem alakultak ki a 
szellemi együttműködés áram
latai. Többet kellene tenni a 
pártvezetésnek annak érdeké
ben, hogy ne engedje karokba 
szorítani a közgazdaságtudo
mány alkotó művelését.

Szabó elvtárs hozzászólása 
további részében a kádermun
ka etikai jellegű kérdéseit 
érintette.

Csáki Csaba
ipar kari dékán hozzászólása 
elsősorban oktató-nevelő mun
kánk hatékonyságával foglal
kozott. Az órák ma majdnem 
ugyan olyanok, mint a húsz 
évvel ezelőttiek. Az oktatás-

módszertan korszerűsítésére 
tett erőfeszítések, a didaktiká
val való foglalkozás megakadt 
egyetemünkön. Még a meglevő 
technikai felszerelést sem 
használjuk ki, úgy ahogy lehet
ne. Mindez képzésünk, sőt az 
egész közgazdászikéozés átfo
góbb átgondolását igényli.

Palánkai Tibor
tudományos rektorhelyettes az 
egyetem tudományos kapaci
tásának kihasználásával kap
csolatban elmondotta, hogy 
gyakran erőnkön túl vállalunk 
feladatokat, amiket nem is 
tudunk mindig teljesíteni. A 
kapacitás kihasználásánál sok
kal nagyobb gond, hogy nin
csenek megfelelő tudományos 
munkák. Csökkent a szerző
déses munkák száma, mely
nek oka részben a túlszabá
lyozásban, részben pedig az 
egyetemi légkörben keresen
dő. Éppen ezért szükséges, 
hogy a központi véleményező 
bizottság munkája mellett a 
felsőbb' pártszervezet is átgon
dolja a kialakult helyzetet a 
jövőre nézve.

FdiÜknsahh KISZ-é'etct

kapcsolódott további monda
nivalója. Társadalmunk és 
gazdaságunk számos gondja 
abból fakad, hogy nem érvé
nyesül a negatív visszacsa
tolás. Ez mindig csak akkor 
következik be, ha már sú
lyos helyzetbe kerülünk. Ha 
mi nem viszonyulunk úgy a 
gazdasági hibákhoz, mint 
hogyha ellenzéki párt len
nénk, akkor nem .biztos, hogy 
olyan mértékben fel tudjuk 
erősíteni a kritikai szellemet, 
amelynek hatására megfelelő 
ellenintézkedés következik be

Gondi József
másodszori felszólalásában 
kifogásolta, hogy egyetemün
kön nincs nevelés-korszerűsí
tés. Nemcsak előadásaink, de 
szemináriumaink és jegyze
teink is olyanok, mint tíz-ti
zenöt évvel ezelőtt. Márpedig, 
ma nem lehet klasszikusokat 
úgy oktatni a hallgatóknak, 
mint régen. Természetesen a 
neveléskorszerűsítés sokkal ne
hezebb feladat, mint a szer
vezet korszerűsítése. Hiánya 
sok negatív következménnyel 
jár, például a tanulmányi fe
gyelem romlásával. Ennek a 
következménye az is, hogy, a 
hallgatók csak jegyzetből ta
nulnak, klasszikusokat erede
tiben nem olvasnak. És erre 
a helyzetre nem megoldás a 
nevelési terv sem. Tovább kell 
lenni. Ezért javasolta: a párt
értekezlet kötelezze a megvá
lasztandó pártvezetőséget a 
nevelési feladatok ilyen jel
legű teljesítésére.

Foglalkozott a párt- és 
KISZ-élettel.

A beszámolóban leírt KISZ- 
problémákkal teljes mérték
ben egyetértett. A KlSZ-prob- 
lémákat súlyosnak ítélte, de 
mint mondotta szerényebb 
célkitűzésekkel javítani lehet 
a helyzeten.

Több szempontból kifogá
solta a kádermunkát. Rossz 
értelemben vett rivalizálások 
vannak az egyetemen, és ezt 
a ob nem mindig tudta ellen- 
súlvozni — fejezta be hozzá
szólását.

Bartók János
IV éves pénzügyszakos hall
gató a pártcsoport munkájá

val foglalkozott. A pártmeg
bízatások gyakran formálisak, 
és csak addig tekintik felada
tuknak, amíg párttagok nem 
lesznek. Problémás a HPCS-k 
hovatartozása is. A hallgatói 
pártcsoportnak létszámánál 
fogva sincs elég befolyása a 
diákokra. Ezekkel a gon
dokkal a jövőt illetően foglal
kozni kell.

Kenyeres Lászlóné, 
a jogi tanszék adjunktusa ar
ra a negatív jelenségre hívta 
fel a pártértekezlet figyelmét, 
mely szerint fiatal közgazdá
szaink találkozva az élettel, 
kiábrándulttá válnak. Ezt el
lensúlyozná, ha az oktatásun
kat közelebb hoznánk a való
sághoz.

Bikics István,
a technológia tanszék vezetője 
felszólalásában szóvá tette 
többek között, hogy a korábbi 
hozzászólások közül sokan úgy 
kritizáltak, mintha nekik sem
mi közük nem lett volna az 
említett negatív jelenségek
hez. Pedig akkor ők vezetők 
voltak. Szóvá tette az oktatók 
körében tapasztalható anya
giasságot. Nem ritka eset, hogy 
oktatóink ' diákokat . pénzért 
korrepetálnak. A pártszerve
zetnek az ilyen jelenségekre 
jobban oda kellene figyelni. 
Kiemelte mint a demokratikus 
centralizmus fontos megjele
nési formáját, az egyetemi in
formációs munkát. Hatékony
sága érdekében azonban töb
bet tehetne az állami vezetés 
a megfelelő visszacsatolással.

jól beilleszkedniük a tanul
mányi és a mozgalmi munká
ba. A SZET-es forma csatát 
nyert. Azonban nem minden 
volt problémamentes. A 
SZET-esek jobb kiválasztási 
rendszerével kevesebb csaló
dás, megrázkódtatás érdé az 
egyetemre kerülő szakmunká
sokat. Míg az egyetem, külö
nösen Halmai Erzsébet tanárnő 
sokat törődik velünk, ez már 
nem mondható el a vállalatok
ról. Legtöbbször csak az utol
só pillanatban döntenek arról, 
hogy milyen jövőt szánnak ne
kik. De az egyetem falain be
lül is többet lehetne fenni, a 
tanulmányi munka tervszerű
sége és szervezettsége érdeké
ben. Mert legtöbb tárgy szer
vezetlen. Hiányzik a tankönyv. 
A tanárok gyakran rögtönöz
nek az órákon. Noha a neve
lés úgy tűnik, globálisan igen 
fontos az egyetemnek, de hi
ányzik a személyi feltétel, 
nincs pedagógus. Talán ezért 
is van, hogy sok hallgató vég
zés után nem akar közgazdász 
lenni. De szóvá tette André 
Attila, a félévi vizsgák túl 
nagy súlyát. Egyes tárgyakból, 
így a matematikából a vizsga 
súlyos idegi megterhelést 
jelent a hallgatóknak. Sokat

könnyítene, ha több tanszék 
alkalmazná a jegymegajánlást, 
mint például az általános sta
tisztikatanszék, ahol igazi 
egyetemi oktatás folyik és 
biztosítottak a tanuláshoz is, 
és a követelményrendszerhez 
is az egyetemi feltételek.

Páli Lászlóné
általános kari dékán felszóla
lásában a karon folyó munká
ról beszélt: így a kutató mun
káról, az oktatás és a gyakor
lat kapcsolatáról és szólt a 
pártvezetés és a kari vezetés 
gyakran lelassuló nehézkes 
kapcsolatáról.

Csató Tamás,
a gazdaságtörténet tanszék 
tudományos munkatársa fi
gyelmébe ajánlotta az Ok
tatási Minisztériumnak azt a 
körülményt, hogy az egyetem 
nem függetlenítheti magát az  
általános és középiskolai okta
tástól. A színvonal gyakran 
olyan alacsony, hogy renge
teg energiába kerül, míg az 
egyetemen a hiányos ismerete
ket pótolni tudják (orosz 
nyelv). Ilyen szempontból nem 
ártana, ha a minisztérium az 
egyetemi felvételi lehetősége
ket korlátozná. Ennek a prob
lémának a felvetését Csató 
elvtárs hiányolta az irányel
vekből is.

Csakis az ésszerű változtatás lehet a kenyerünk
Csizmadia Ernő

rektor, a nevelési kérdésekhez 
szólt hozzá. Semmi sem ment
het fel bennünket a nagyon cél
tudatos és következetes neve
lőmunka alól. Elsősorban az 
oktatás területén folyó neve
lőmunka kapott az utóbbi idő
ben több figyelmet. Pedig ne
vel nálunk az egyetem, a TDK, 
a kollégiumi és a közművelő
dési munka is. A második 
félévben az állami vezetés fe
lülvizsgálja ilyen szempontból 
a kollégiumi munkát, és re
mélhetőleg ennek nyomán je
lentős változásokat érünk el 
Eddig főleg a pártbizottság 
ösztönzésével folyt a nevelő 
munka kérdéseinek vizsgálata, 
de föl kelil zárkóznia a jövő
ben az állami vezetésnek is 
ehhez ■ a tevékenységhez.

A korszerűsítésről szólva va
lóban igaz, hogy a hangsúly 
a tanévkezdés idején, a foly
tonosságra esett. Az idő azon
ban meggyőzött bennünket, és 
ma már tudjuk, csak az éssze
rű változtatás lehet a kenye
rünk — mondotta a rektor elv
társ.

Tudományos és oktató mun
kánkban a tapasztalatok sze
rint erősödnek az integrációs 
törekvések. Tanszékeink be
zárkóznak, s ennek tudható be, 
hogy oktatásunk megcsontoso
dott, ritkán tapasztalhatók 
korszerűsítési törekvések. Ezen 
kíván változtatni a vezetés, 
amikor első menetben a szá
mítástechnika terén új hely
zetet teremt oktatásunkban a 
közeljövőben.

A rektor elvtárs foglalkozott 
az intézetesítéssel, amelyet az 
oktatási szempontok és a hall
gatói érdekek szem előtt tartá
sával kívánnak a jövőben vég
rehajtani. És említést tett ar
ról a feladatról, amellyel a so
ron következő generációt ki-' 
vánja behozni a vezetésbe.

És végül csatlakozott azok
hoz a felszólalókhoz, akik a 
jelenlegi gazdasági helyzetünk
ből elsőrendű kötelességük
nek tartják, hogy a kiút le
gyen. Ennek láttatása életbe
vágóan fontos oktatási szem
pontból is.

Kerekes Sándor,
a párt-végrehajtóbizottság 
KISZ-felelőse, a korábbi hoz
zászólókra reflektálva sajná
lattal állapította meg, hogy tu
lajdonképpen most beszélünk 
a KISZ-problémákról, amikor 
kezdünk már kilábalni belőr 
le, noha a derűsebb kilátások 
ellenére sem hagyhatták fi
gyelmen kívül, hogy a KISZ- 
problémát nem lehet csak ai 
egyetemen megoldani.

Deák Károlyné
hozzászólása a szakszervezeti 
munkával foglalkozott.

Varga J. László
kerületi pártbizottsági titkár, 
a IX. kerületi pb nevében kö
szöntötte a küldöttértekezletet 
és köszöntötte azokat az egye
temi kommunistákat, akik a 
szakma és a mozgalmi mun
kájukon felül többet vállaltak 
az elmúlt öt évben, vállalati, 
kerületi, fővárosi és országos 
feladatokból vették ki a ré
szüket.

A kerületi pb-titkár elmond
ta, hogy az egyetemi pb-mun- 
kája alapvetően megfelelt a 
követelményeknek. A jobbítás 
érdekében érvényesült a kri
tikai szellem; jelentősen ja
vult a határozathozatali mun
ka; nagyobb figyelmet fordí
tott a pártszervezet a dönté
sek végrehajtására; jó érzék
kel nyúlt a vezetés kérdésé
hez. A demokratikus centra
lizmus fejlődésével kapcsolat
ban hangsúlyozta, hogy sok
kal nagyobb elvi igényesség
gel kell a jövőben szembenéz
ni az e területen jelentkező 
problémákkal. Kitért a párt- 
és a tömegkapcsolat fejleszté
sére, a párton kívülieknek a 
döntésben való bevonására. 
Pozitívan értékelte az állami 
vezetés nevelési programját 
kiemelte, hogy a választások 
során sok fiatal kapott meg- 
bízatást Azzal a jókívánság
gal zárta gondolatait, hogy az 
egyetem kommunistái a mos
tani értékek tudatos kihaszná
lásával a XII. kongresszus 
iránymutatásával érjenek el 
további eredményeket mun
kájukban.

Több direkt politizáló alkalmat
Bedő Gyula,

a politikai gazdaságtan tan
szék docense a KlSZ-alapszer- 
vezetekben rejlő nevelési le
hetőségekre hívta fel a figyel
met, melyet nem tudunk elég

gé kihasználni. Több direkt 
politizáló alkalmat kell terem
teni az alapszervezetekben. A 
KISZ-alapszervezetek önne-

(F o ly ta tá s a  5- oldalon)
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alalásában, mivel ebben a tan- s; 
évben hagyja el az egyetemet V( 
az első SZET-es gárda, mint hí 
veszett közgazdász. Sikerült ír

André Attila 1;
ÉSZET-es hallgató a szakmun- ® 
kás egyetemi hallgatók törté- a 
netére tekintett vissza felszó- v

A SZET-es forma csatát nyert
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Pártértekedei
(F o ly ta tá s az 5. o ldalról)

velő erejének fellendítésére jó 
hagyományai vannak az egye
temnek, ehhez a munkához 
kell a pártszervezetnek segít
séget nyújtani.

Az egyetemi nevelőmunká
ban, az állami vezetés nem 
volt elég energikus. És ebben 
hibás a pártszervezet is. Nem 
hatott oda, hogy a nevelés 
olyan helyre kerüljön, amely 
megilleti. Nem tartja valósnak 
a beszámoló megállapítását, 
mely kimondja: az egyetemen 
nyílt, őszinte légkör van. Ügy 
érzékeli, sok probléma van a 
demokratizmussal és ez az em
bereket hátrányosan érinti — 
fejezte be hozzászólását Bedő 
elvtárs.

Gyömrel Gábor
IV. éves iparszakos hallgató 
felszólalásában kifogásolta az 
egyetemi oktatás hatékonysá
gát. Foglalkozott a hallgatók 
körében eluralkodó középsze
rűséggel és a szakmai elhiva
tottsággal, amely nem jut ér
vényre az egyetemi nevelés 
folyamatában.

Huszár Ernő,
a párt-végrehajtóbizottság tö
megszervezeti felelőse fel
szólalásában hangsúlyozta, 
hogy a jövőben nem több és 
jobb, hanem hatékonyabb po
litikai munkára van szükség, 
amelynek bele kell épülnie az 
oktatásba. Szólt a hármas kö
vetelményrendszerről, amely 
a gyakorlatban nem tölti be 
a szerepét. Éppefl ezért át kell 
gondolni. Végül hangsúlyozta 
a' hatékonyabb pártmunka ér
dekében erőteljesebben érvé
nyesíteni kell a rotációt.

Vági Ferenc,
a párt-végrehajtóbizottság ok
tatási tudománypolitikai fel
lelése, a korszerűsítés kérdésé
hez kapcsolódott. Az egyetemi 
oktatás struktúrája- ma már 
tisztázódott. Jó törekvésekkel 
most már a tartalmat kell erő
síteni. És idekapcsolódik a ne
velés kérdése is. Mert, ha az 
oktatás tartalma jó, akkor az 
meghozza a nevelési ered
ményt is.

Az egyetemi vezetés fő prob
lémája a tudományos munka 
irányításában, hogy a tanszé
ki tudományos munkát nem 
tudja átfogni. Nincs kikristá

lyosodott véleménye arról, 
hogy egy-egy egység, hogyan 
látja el ezt a feladatot. Az ér
tékelés nem ellenőrizhető min
den esetben társadalmilag, és 
ez már elsősorban káderprob- 
Jéma. Ezek azonban nem jel
lemző hibák, hanem értékelé
si nehézségek a tudományos 
munka folyamatában — álla
pította meg Vági elvtárs.

Ad ám László,
a KISZ-bizottSág titkára, a 
KISZ-bizottság nevében üd
vözölte . a pártértekezletet, 
majd felvázolta a küldöttek 
előtt az ifjúsági mozgalmi 
munka feladatait az oktatás, 
az eszmei-politikai nevelő
munka és az érdekvédelem 
területén.

Kurucz Imre,
a Budapesti Pártbizottság 
megbízásából az egyetem ok
tatóinak, dolgozóinak, párttag
jainak és pártonkívülieknek 
tolmácsolta elismerését és kö- 
ezönetét, azért, hogy az elmúlt 
évtizedekben sok ezer jó köz
gazdát adtak az országnak, 
hogy gyarapították a tudo
mányt, hozzájárultak gazdasá
gunk formálásához, alakításá
hoz, hogy sokan részt vettek 
a magyar közélet különböző 
fórumain és nemzetközi fóru
main a magyar tudomány és 
a felsőoktatás képviseletében.

Liener Péter,
a tudományos szocializmus 
tanszék adjunktusa, az egye
tem szűkös szociális ellátottsá
gát kifogásolta többek között. 
Eddig sem voltunk jó helyzet
ben, de a szoc. kultúr alap 
csökkenésével ez a helyzet 
várhatóan tovább romlik. Kér
te az újonnan megválasztás
ra kerülő pártvezetőséget, 
hogy próbáljon változtatni a 
helyzeten. Szólt még a KISZ 
pártirányításával kapcsolatos 
alapszervezeti problémákról 
és a hallgatói pártépítésről.

A vita lezárásával Szarvas 
elvtárs köszönetét mondott a 
pártértekezletnek a tartalmas 
hozzászólásokért, és a felsőbb 
pártszervek képviselőinek, 
akik az egyetemi munkát érté
kelték és jobb munkára ösztö
nözték közösségünket.

A vita során kialakult ön
kritikus, kritikus észrevételek 
jól tükrözték az egyetemi köz
véleményt. A vélemények üt

köztetése remélhetőleg jól 
szolgálja a vezetést, azt okta
tó-nevelőmunkát, a pártélet 
színvonalának javítását, a ma
gasabb követelmények érdeké
ben. Majd válaszolt a felvetett 
problémákra, melyek közül 
részletesebben szólt a képzés
korszerűsítésről. övta attól 
egyetemi vezetésünket,
hogy miközben most végez
nek az első évfolyamok, aki
ket az új képzési struktúra 
keretében oktattunk — máris, 
új képzés-korszerűsítés gondo
latával foglalkozzanak. Legfon
tosabb feladatunkat, a tan
anyagok korszerűsítését áz 
elmúlt három év alatt még 
nem fejeztük be. így az új 
változtatási javaslatokkal csak 
labilissá tennék ezt a munkát. 
A képzés-korszerűsítéssel kap
csolatos kritikai észrevételek
re válaszolva állapította meg, 
hogy mindenek előtt a mai 
programokat kell megvalósíta
ni, a jelenlegi helyzetet kell 
értékelni és feltárni a problé
mákat — mondotta Szarvas 
elvtárs. — De addig ne kezd

jünk új koncepciót, amíg ezt 
nem teljesítettük.

A neveléssel kapcsolatos 
hozzászólások megerősítették a 
pb ilyen irányú törekvéseit 
és örömmel fogadta Csizma, 
dia elvtárs részletes javasla 
tait az együttműködésre, és a 
nevelő munka vezetői irányi 
■tásának javítására. Reagált a 
kádermunka hármas követel 
ményrendszerével kapcsola 
tos hozzászólásokra, az egye 
telni légkörrel és demokratiz. 
mussaj, a tudományos élettel 
valamint a pártélettel kapcso 
latos megjegyzésekre. Fontos 
nak tartotta a KlSZ-szerveze- 
ti munka különösen a KISZ 
kádermunka segítségét. Hiá 
nyolta, hogy a vitában nem 
kapott elég teret a pártélet 
kérdése, azonban a pártérte
kezlet határozatainak végre
hajtásával ezen a téren is elő 
relépés történhet.

Ezt követően a pártértekez 
let nyílt szavazással elfogad
ta a pártbizottsági beszámolót 
és az irányelvekkel kapcsola
tos vita összefoglalóját.

Választás
A pártértekezlet a jelölőbi

zottság és a szavazatszedő-bi- 
zottság közreműködésével, tit
kos szavazás útján megválasz
totta ezután a 35 tagú pártbi
zottságot, és a kerületi párt
értekezletre a küldötteket.

Az új pártbizottsági tagok 
a következők:

Ádám László, Bedő Gyu
la, Bessenyei Lajos, Be- 
rend T. Iván, Bikics Ist
ván, Csizmadia Ernő, Do- 
bák Miklós, Erdei György, 
Huszár Ernő, Huszár Er- 
nőné, Kerekes Sándor, Ke
rékgyártó Györgyné, Kiss 
Arthur, Kreskay Ferenc, 
Kollarik Amália, Kovács 
Ferenc (közlekedés tan
szék), Kotulics Tamás, Láng 
János, Lihr Gábor, Mádi 
Csaba, Megyeri Endre, 
Matheisz Erzsébet, Párizs 
Lajos, Paizs János, Poller 
Imre, Róth Jánosné, Sipos 
Sándor, Somogyi Béláné, 
Selmeci Lajos, Szabó Kál
mán, Szarvas László, Szu- 
hay Miklós, Vámosi Sán

dor és Vörös Ferenc.
A kerületi pártértekezlet 

küldöttje lett:
André Attila, Blahó 
András, Csizmadia Ernő, 
Kerekes Sándor, Kriszt

Éva, Paizs János és Sel
meci Lajos.

Ezt követően az újonnan 
megválasztott pártbizottság 
első zárt körű megbeszélésén 
megválasztotta a párt végre
hajtóbizottságot. A párt-vég
rehajtóbizottság tagjai:

Adám László KlSZ-bizott- 
sági titkár, Huszár Ernő 
tömegszervezeti felelős, 
Kerekes Sándor ifjúsági 
felelős, Kerékgyártó
Györgyné oktatás- és tu
dománypolitikai felelős, 
Láng János pártoktatás és 
információ felelős, Mat
heisz Erzsébet pártépítési 
felelős, Párizs Lajos szer
vező titkár, Poller Imre 
agit.-prop. titkár és Szar
vas László pártbizottság! 

titkár.
Befejezésül a pártértekezlet 

megbízta az új pártbizottságot, 
hogy a beszámoló és a hozzá
szólások figyélembevételével 
valamint a pártértekezlet elé 
bocsátott határozati tervezet 
felhasználásával készítse el a 
pártszervezet mumkaorogram 
ját, dolgozza ki a feladatokat 
az elkövetkezendő öt évre, 
melynek részletes ismertetésé
re lapunk visszatér.

H. E.

B. Kiss Tamás:

Kettős árvaság 
három dala

Távolba szakadt Török E dit levele
Es újra hajnal. Ébred nélkülem.
A Váci út kócos házakra nyit.
Nyikorgó léptű villamos alig 
vonszolja már magát. Feltürem- 
kedik a szél még. Tél. Az én telem.
Ajtók befagynak. Most kint a kint 
és bent a bent. Ott az ott telik, 
zötykölodvc — rczdüléstelcn.
Reggel. Este. Az éj — nagy űr: 
a villamos elment előttem, 
a tél tizenhat év előnyben, 
s hétszer hideg hazátlanul.
És újra hajnal. Ébred nélkülem.
A Váci út kócos házakra nyit.

Rekviem Turzó Nándorért
És újra hajnal. Szépen alszanak.
Takarja csöndem féltve őket.
A ház mankókra roskad. Élet- 
s italba ráncos elmaradhatat
lan arcok, kucorgó autók, gyanak
vóan a fagyba lépő fények.
A pincemély. Itt óvni végleg? 
estig? reszkető lenge álmokat, 
délelőttclcn, délutántalan.
A fény alatt, a tűz fölött ez itt 
a tél. összébbhúzza ráncait 
a föld. Magához von, ne fázzam.
És újra hajnal. Szépen alszanak.
Takarja csöndem féltve őket.

K

Halottam, távolim
Tisztaszavú Turzó Nándor 
hantja alatt hallgat 
Tisztaszemű Török Edit 
hazátlanul hódít
Turzó Nándor hunyt szemére 
tisztaszemű hó hull 
Török Edit holt szavára 
tisztaszavú hívás

'AtfdJtfe*
A decemberi KRITIKÄrban KEPES ANDRÄS nem ki

sebb kérdésről faggatja POZSGAY IMRÉ-t, mint hogy ne
hézségeink hatására jön-e

kem ényebb vonal a kultúrpolitikában?

„Ez a leh e tő ség  benne van a mai viszonyokban, én azon
ban a mi politikánkat bölcsebbnek tartom, semhogy így rea
gáljon” — válaszol a miniszter. „Némi fejlesztési lehetőség 
nyílik a .kulturális élet számára, de a szükségletek ezt a lehe
tőséget nagyon-nagyon felülmúlják.” És az ideológiai életre 
nem nehezül majd nagyobb nyomás? „Az alkotások... ba
jokról szólnak...  és ha ro sszu l kezdjük olvasni, szemlélni 
ezeket a műalkotásokat, akkor olyan képzet támadhat néme
lyekben, hogy ezek maguk a társadalmi bajok hordozói, holott 
jószerint tü k ö r k é p e i . . .  Ha a tükör torznak mutat bennünket, 
nem sokat segítünk a bajon, hogyha a tükröt összetörjük . . .  
Nem tagadom tehát, hogy ellenfeleink is valódi problémákat 
fedeztek fel.” Melyek például ezek a problémák? „A XX. szá
zadból Bartókot, Adyt, József Attilát ha említjük, máris je
leztük. milyen csúcsokra tudott eljutni az ún. magas művé
szet és magas műveltség, miközben ezt a teljesítményt az el
maradottságnak óriási tengere vette körül. Vagy ha más ha
sonlattal élnék, akkor azt mondanám, hogy a kettő között 
szakadék volt. Ennek a szakadéknak az áthidalására so k  m in 
d e n  tö r té n t az elmúlt három évtizedben, különösen az utóbbi 
15—20 esztendőben. Most mégis úgy érzem, hogy ismét nö
vekszik' a s za k a d é k .”

A szakadék melyik oldalán állnak a felsőoktatási intéz
mények hallgatói? (Esetleg k é t  p a rt k ö zö tt? ) Ehhez kapunk 
adalékot a FELSŐOKTATÁSI SZEMLE decemberi számából. 
VARGA ISTVÁN és BALACSINÉ GULYÁS MARIA közli 
eredményeit annak a vizsgálatnak, melyet a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskola hallgatói világnézeti és hivatásbeli ar
culatának felmérésére végeztek.

A megkérdezett 508 hallgató 99 százaléka KISZ-tag, 2 szá
zaléka párttag. 68 százalék vallja magát m a te ria lis ta  alapon 
gondolkodónak, a többiek ingadoznak vagy idealisták. Világ
nézetükre, erkölcsi arculatukra leginkább a szülői ház hatott 
— vallják —, 48 százalékukra hatott a vallás, 16 százalékuk
ra a KISZ. Ideológiai-politikai érdeklődésük kielégítésére 
sz in te  k izá ró la g  a napilapok, a tv, a rádió, a baráti beszélge
tések nyújtanak segítséget, és csak n a g yo n  r i tk á n  a főiskolai 
előadások, szemináriumok, vitakörök, klubviták, TIT stb. Leg
inkább a Népszabadságot, a Magyarországot, a Magyar Ifjú
ságot olvassák, de igen előkelő helyen van az Élet és Iroda
lom. Annál gyászosabban szakfolyóiratuk, a Köznevelés. So
kan hívei az

„élj és hagyj élni m ásokat"

nem éppen közösségi eszményeket megtestesítő elvének.
A szerzők úgy vélik, hogy az eredmények javítása érde

kében n a g yo b b  f ig y e lm e t k én e  sz e h te ln i a nevelésre, az ideo
lógiai képzésre, az oktatók és hallgatók viszonyára, a KISZ 
tevékenységére.

Természetesen a főiskola hatásai a hallgatóra csak  eg y  
ré szé t jelentik a társadalmi hatásoknak. Jó lenne, ha pozití
vabb irányba mutatnának.

Bizonyos, nem elhanyagolható hatása az emberek szem
léletére a művészeteknek is van. Mégis, manapság egyre több 
művész függetleníti magát a közösségtől, a közönségtől. Di
vat, sőt korszellem lett a művészetet teljesen elszakítani a 
politikumtól — figyelmeztet az ÉLET ÉS IRODALOM lap
jain VÁCI MIHÁLYNÉ, annak kapcsán, hogy a népszerű, for
radalmi hévtől izzó költő, Váci Mihály életművének leki
csinylése egyre gyakoribb.

A művészet arisztokratái és dzsentrijei az e s z té tik u m  
sze n t zá szló ja  alatt a giccsel egy kalap alá véve egyre gyak
rabban támadják — talán a sematizmus megkésett ellen- 
reakciójaként — Petőfi, Váci, Ladányi, Utassy k ö zé le ti költé
szetét.

Napjaink forradalmisága —

szégyellni a forradalm iságot?

A szerkesztői gyakorlat még meglevő értékvesztései, túlzott 
öncenzúrája is mintha a politikamentes, öncélú művészkedést 
serkentenék. Pedig a kulturális forradalom megvalósítása le 
h e te tle n  olyan művek nélkül, melyek a közönségre hatnak a 
szocialista tudat, erkölcs, eszmények, életmód kialakításával.

Ilyen körülmények közt tudott Váci Mihály népszerű, ol
vasott költő lenni — m a jd n e m  e g y e tle n k é n t a maga korában. 
Ne hagyjuk letaszítani a magaslatról, amelyet elért.

Engedtessék meg visszatérni a KRITIKÁ-hoz, melynek 
utóbbi számaiban vita zajlott a PUNK-ról. A hazai sajtó az 
unalomig foglalkozott már a témával, de érdemben nagyon 
ritkán. A GYULAI LÁSZLÓ—LUKÁCS JÁNOS szerzőpáros 
ezért próbálta meg külföldi és hazai ideológiai, társadalmi, 
zenei háttérben elhelyezni a punkot, melyet külhonban a 
rockon  tú li művészeti ágakban is értelmeznek. WILPERT IM
RE viszont a laikus számára is nyilvánvaló tévedésekkel és 
sűrű személyeskedésekkel tarkított cikkel válaszolt. Többek 
közt megállapította, hogy

a punk nem létezik,
de tiszavirágélete alatt is egyértelmű volt anarchista-fasiszta 
töltése. (Nyilván ezért bukott meg.) Szerinte az E let és Iro
d a lom . a M ozgó V ilág , a K r itik a  „púnkkal kapcsolatos meg
nyilvánulásaiban is az ú jb a lo ld a li ideo lóg ia  csíráit lehet fel
fedezni”. Jellemző „a csövesréteg jelentőségének fe ln a g y ítá 
sa, már-már m ítizá lá sa , a csövesek helyzetével kapcsolatos 
ideo lóg ia i tü re lm e tlen ség , a monopóliumok (rádió, tv, hang
lemezgyár, ŐRI) egyoldalú n e g a tív  értékelése, a fiatalok réte
gei közti eltérések f e ln a g y ítá s a . . .  Nem hiszem, hogy a cikk
írók a m a rx is ta  d ia le k tik a  eszközeivel festettek volna reális 
képet a mai magyar valóságról. . .  A z  ú jb a lo ld a l ro m a n tik u s ,  
á lfo rra d a lm i a t ti tű d je  nyomát hagyta a cikkekben található 
ideológiai té v e d é s e k e n . . . Ezért dívik a hazai p o p sa jtó b a n  
(így!) a ze n e ie tle n , jobbára  szociográ fia i m e g k ö ze líté s” stb.

Ijedten olvastam, hogy negyedszázad elteltével újra til
tott terep a szociográfikus, szociologikus megközelítés. Termé
szetesen a Kritika szerkesztősége lehetőséget adott a szerző
párosnak azonnali viszontválaszra. Ebben rávilágítanak, hogy 
Wilpert érvelése számtalan helyen tarthatatlan, hogy a „radi
kális újbalőldaliság” vádját ö ssze fü g g ése ib ő l k ira g a d o tt, m e g 
h a m is íto tt, h iá n yo s id é z e te k k e l támasztotta alá, és a leghatá
rozottabban v is sza u ta s íto ttá k  a többi rágalmat is.

A téma felnagyításának szándéka nélkül azért idéztem 
e tanulságos vitából, mert úgy vélem, ezzel a közléssel a lap 
a Pozsgay-interjú szellemében egy kicsit elejét akarta venni 
a „kultúrpolitika keményedésétől” való félelemnek, a valóság 
feltárásától iszonyodó, a n a k ro n is z tik u s  szemlélet felbukkaná
sának is.

B. KISS TAMAS

♦

ízínfoltját .festik föl játékuk- 1 
cal, mely a modem jazz gyö- 
cereihez nyúl vissza, Zűrzava- ; 
•os jazzéletünkre jellemző, 
íogy zenei vívmányaik és kül- ; 
iöldi sikereik ellenére rádi- 1 
jnkban, fesztiváljainkon ritka 
vendégek. A kis klubok lelkes, 
íozzáértő tagsága azonban 
ízívesen látja-hallja őket,

★
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á t láthattuk két formációval, i 
Vz elsőben két magyar fiatal- s 
al, G á rd o n yi L á sz ló va l (Ka- i 
iszi Jazz Zongoraverseny II. s 
íelyezés) és B en k ő  R ó b ertte l. 
fők voltak, de a műsor máso- ' 
ük felében hallott Interjazz- 
hop (K ő szeg i Im re  — Zugló, 
fo r u n z s ij  V la g y im ir  ■— Kijev, i 
ó h n y  L a m b r iz i — Olaszor- i 
zág) leseperte őket a színről. !
Mainstream jellegű zenét e 

átszottak, és annak ellenére, í 
íogy ma már inkább a jazz- ) 
ock a fő áramlat, és a közön- 1 
ég túlnyomó része az ezen s 
ievelkedett 15—16 éves srá- 1 
okból és lányokból állt, osz- 
atlan sikert arattak.

Bebizonyították annak a Ron 
Iá rté r  nevéhez fűződő mon- 
lásnak az igazát, melyet igen c 
okán tagadnak manapság. t
„Az hogy az általunk ját- c 

zott darabok 20—30 évesek, r 
nég nem jelenti azt, hogy el- f 
ívultak.” s
Standgrdokat játszottak, me- i 

yeket sokan ismernek, de olyat 1 
? hallhattunk, melyről idáig f 
zt sem tudtuk, hogy létezik. í 
Is ahogyan mindezt előadták! 1 
’rissen, élettelién játszottak — c 
mi sajnos elég ritka manap- i 
ág a hazai jazzéletben. Itt je- ( 
yezzük meg, hogy ez a fellé- 
és mintegy főpróbája volt an- t 
ak a kéthónapos turnénak, s 
aelyet az együttes áprilisban E 
s májusban tesz majd az or- \ 
zágban együtt J a ck  G regg- V 
el, aki korábban J a ck  d e  h 
o h n e tte  együttesében bőgő- r 
ött és amerikai származása 
llenére jelenleg Párizsban él. e
Remélhetőleg még sok ehhez a 

asonló hangulatú, jó koncer- a 
et láthatunk a félév során a f 
lubban. s

K. T.—V. L

Jazzklubunk immár 9. fél
évét kezdte, mindjárt tripla 
meglepetéssel.

Ezek közül az elsőt L a ka to s  
A n ta l  szolgáltatta, aki együt
tesével az első két héten 
lépett volna fel, de róla jelen
leg csak annyit tudni, hogy 
Nyugatra vette az irányt.

A másik kettő már jóval 
kellemesebb volt.

Egy év alatt immár harmad
szor szerepelt klubunkban 
B in d er  K á ro ly  együttese. A né
zősereg — soraiban tucatnyi 
kósza közgázos — ritka él
ményben részesült.

Az évek óta együtt zenélő 
társaságot érdemes akár gyak
ran is meghallgatni: sajátos 
hangzásvilág, igényesség, sok
sok fantázia, sziporka, fintor, 
eredeti elem dúsítja zenéjüket. 
Ennyi humort egy-egy N a m y s -  
lo w sk i-  vagy S tiv in - le m e z e n  
hallottam utoljára. (A mi ze
nészeink gyakorta inkább vért 
izzadva vagy lezserül bravú
roskodnak, a játékról megfe
ledkezve.) Ráadásul B in d e ré k  
invenciói nagy hangszeres tu
dással is párosulnak.

Indulójuk, keringőjük, bal
ladájuk, merész free-számaik 
többsége B in d e r  K á ro ly  zon
gorista leleménye, aki pár éve 
a Gödöllői Agrártudományi 
Egyetemet cserélte föl e mű
fajjal. B en k ő h ö z  és W e sze li-  
hez hasonlóan ’79-ben végzett 
a dzsessz-tanszakon. Előadás
módja is zenéjük hangvételé
hez idomulóan ötletes.

D resch  M ih á ly  szaxofonos 
ma már egyértelműen elérte e 
hangszer hazai prófétáinak 
szintjét. A csoportból egyet
lenként számos formációban 
szerepel, de nem hakniizűek- 
ben, mint annyian mások; sa
játos előadói stílusát, eszmé
nyeit következetesen érvénye
síti. i

B e n k ő  R ó b ert bőgős is a leg
jobbak egyike lett hangszerén. 
Korszerűen játszik, a dallam- 

! formálás aktív részpe.
W qszeli Já n o s dobos — ex- 

K a sza kő  — erénye, hogy jól 
ismeri társai gondolatait, és ' 
aszerint is játszik hangszerén.

— Funky-centrikus korunk üde
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Utolsó simítások Fotó: Simonyi

ffá íó zó táró ah
A  babona  s ze r in t lé te z ik  egy  

**  sz ín h á z i m anó . M in d e n t  
elron t, a  fe je  te te jé re  á llít, ösz- 
szek u szá l. A h o l m e g je le n ik ,  
o tt  s e m m i se m  s ikerü l.

M in th a  csak  a sz ín h á z i m a 
nó já r t  v o ln a  e ze n  a z  e s tén  
a  k lu b b a n . N e m  k e r ü lt  elő a  
m ik ro fo n , és a  zo n g o ra kísé rő  
a z u to lsó  u tá n i p illa n a tb a n  é r 
k e z e t t  m eg . De A lm á s í  É v a  és 
B a lá zso v its  L a jo s k ifo g o tt  a 
sz ín h á z i m a n ó n .

A lm á s i É va  a z  e lőadás k e z 
d e té n  K o sz to lá n y i v ersév e l  
h ív ta  já ts zó tá rsu l a n é ző ke t. 
Á  m ű so r  a z  ö rö k  té m á ró l, a  
sze re le m rő l szó lt. S h a kesp ea re  
híres h e tv e n ö tö d ik  szo n e tt
je  és S za b ó  L őrin c  T ü c sö k ze 
n é jé n e k  ré sz le te i n y ito t tá k  
m eg  a  sort. Ezt I llé s  E ndre  
S p a n yo l Iza b e lla  c ím ű  sz ín 
m ű v é n e k  je le n e te i  k ö v e tté k .

K a sz tílía i Iza b e lla  h ú sz é v e 
sen  sze re le m b ő l m e g y  fe le sé 
g ü l A ra g ó n iá i F erd in á n d h o z. 
De csak  a  fé r j  s zerep é t szá n ja  
n ek i, m aga  a k a r  a k irá ly  len 
ni. F erd in a n d  fö llá za d  a sze 
rep  e llen : fű v e l- fá v a l  csalja  
k irá lyn ő t. C sak a  s írb a n  fo g 
n a k  e g y ü tt  p ih e n n i — m o n d 
ja.

M iv e l a  zo n g o ra kísérő  csak  
n e m  jö t t  m eg , B a lá zso v its  L a 
jo s sza va ln i k e zd e tt. A  n é g y 
ökrös szekér , a  R e s zk e t  a  bo
k o r  . . . ,  a  S ze p te m b e r  végén , 
e  P á rizsb a n  já r t  a z  ősz és a z  
A n n a  ö rö k  fe le d te tte  a  kö zö n 
séggel a szervezé s  h iá n yo ssá 
gait.

V id á m  p e rc e k e t s ze r ze tt  
M o ln á r F erenc A z  u to lsó  d é l
u tá n  és K a r in th y  F rig yes Po-

ligám ia , a va g y  a  tö b b n e jű ség  
c ím ű  m ű v e .

V ég ü l is m in d n y á ju n k  nagy  
m e g k ö n n y e b b ü lé sé re  m e g é rk e 
z e t t  H a jd ú  Jú lia , és a  m ű v é s z 
h á za sp á r a z  e s te t  sa n zo n eg y 
v e leg é v e l k o ro n á zh a tta  m eg .

Dukász Anna

Már a moziban is valami 
furcsát érzek.

Micsoda, híre lehet ennek a 
filmnek! Miféle legenda ve
hette körül az elmúlt nyolc 
év alatt, hogy most, a felújí
tás másnapján ugyanaz a kor
osztály mered kíváncsian a vá
szonra, mint amilyenek annak 
idején mi voltunk. Akár Ed
da-, vagy Piramis-koncerten 
is lehetnénk — ugyanaz a 
társaság, ugyanaz a hangulat: 
„csöves”, pulóverei, bőrkabá
tos tizenévesek sokasága tölti 
meg a nézőteret, a rock, az el
fordulás, a „valami keresése” 
legeslegújabb kori apródjai és 
bálványozói, alak azt hiszik 
(remélik), ellesnek valamit a 
nagy titokból, a hajdani „na
gyok”, beat- és rock „ős
atyák” kivonulásából, üzene
téből. De lám, itt vannak ők 
is, a jó Öreg húszasok-harmin- 
casok, jöttünk emlékezni, jöt
tünk, felidézni egy darabot a 
tíz évvel ezelőtti, rég eldobott 
évekből, az akkori pezsgésből, 
vágyakból.

Hát tényleg e n n y ire  sokat 
jelent ez a film?

Nem, azt hiszem, nem. In
kább csak „korrajz”, a huszon
évesek számára csupán nosz
talgia. A „maiak” pedig egy 
jó pár dolgot nem is értenék, 
vagy legalábbis nem úgy ér
tenek belőle. Hiszen végül is 
maga a film meglehetősen el
nagyolt, nemegyszer erőtlen. 
Nem Annyira a filmben tör
ténnek a dolgok, hanem in
kább k ö rü lö tte  — azokban az 
időkben és abban a világban, 
amelyben tíz évvel ezelőtt 
megszületett, s amelyből meg
próbál valamennyit visszatük
rözni.

★
•Tényleg sok minden más 

volt tíz évvel ezelőtt. Nemcsak 
a zene, sőt, a legkevésbé az. 
Hiszen a mai bálványok ép
pen az akkori idők kemény

zenéjével bombázzák a mos
tani generációt A légkör más, 
a gondolkodás. Nem jobb, 
vagy rosszabb lett minden — 
egyszerűen csak m ás. Például 
az is, amiről a film szól.

A „szitu” végtelenül egy
szerű: az, ami a rockot elindí
totta, s amit a beat isteni to
temként imádott, hirdetett és 
keresett szüntelen (mígnem 
üzlet lett éjiből is — hát nem 
furcsa: ez a kalmarszellemad
ta össze a pénzt a róla szqIó 
filmre is), tehát a lényeg — a- 
szabadság. Álmodozás egy vi
lágról, ahol „nincsenek feje
sek, mert mindenki vezet, 
mert mindenkinek módja van 
rá, hiszen mindenkinek jut 
egyformán étel, ital, minden
ki gondtalanul tud lakni, öl
tözködni, szeretni és útra kel
ni” — mondja Nicholson az 
egyik éjszakai beszélgetés so
rán. Szabadság arra, hogy úgy 
éljünk, ahogy éppen szeret
nénk, hogy olyan ruhád-hajad 
legyen, ahogy neked jólesik, s 
ettől még ugyanúgy szerethess, 
és téged is szeressenek a ba
rátaid, az emberek.

A beat, a még nem manipu
lált, még nem dollármilliók
ból futtatott és nem üzleti tö
megtermékké fejlesztett beat 
azért válhatott már önmagá
ban mozgalommá, mert ki
mondta, amit sok fiatal érzett: 
hogy a városban élni nem jó, 
mert merev és előírt formák, 
utcák és szegletek közé szorít
ják az embert; mert kőkoc
kákba zárt idomított társas
majommá tesznek, ahol még 
ráadásul önmagadat pusztítod 
saját szennyeddel; mert bi
lincsbe zárják érzéseidet, han
gulataidat, pillanatnyi hóbort
jaidat vasmarkú konvenciók, 
amelyek körülnyírják hajadat, 
egyforma ruhát, zakót és nyak
kendőt adnak rád, azt mond
ják: ettől eddig illedelmesen 
dolgozzál, ettől eddig olvasd 
az újságod és örülj a modem

világ áldásainak, a tévének s 
az elektromos fogkefének, sze
resd feleséged és gyarapítsd a 
bankbetétedet.

A beat volt az, amely azt 
mondta: ez a társadalom nem 
jó, mert csak a pénzt hajszol
ja, az önzés és haszon az 
egyetlen szempont, itt az em
ber csak ügyfél, és a „szívé
lyes kapcsolatokat” velejéig 
rothasztja a korrupció, lám az 
emberek kerítést építenek há
zaik közé, irigykedve lesik 
egymást, intrikálnak és törtet
nek, s ha kell, szentté avatják 
az erőszakot, a fegyvert, az 
ölest is.
■ Igen, a beat hirdette mind

ezt, s azt, hogy itt élni. és ig y  
élni nem jó, s hogy épp ezért 
el kell fordulni tőié. Hogy még 
élesebb legyen a különbség, 
széttörték az öltözködés kon
vencióit, hosszú hajjal bosz- 
szantották az „ősöket” (s hogy 
indulatuk mélyén sok igazság 
volt, azt jól mutatja, hogy lám, 
valóban voltak emberek, aki
ket b o ssza n ta n i le h e te t t  a hosz- 
szú hajjal, 1 akiknél ez jelen
tette a szempontot, fennakad
tak rajta, mintha ezen múlna 
az e m b e r . . . ) ,  és „saját” zenét 
is csináltak, hangosat, ami za
varja a kívülállókat, s amiben 
mindenki kifejezheti indula
tait, önmagát. ,

A társadalomból pedig igen 
sokan „kivonultak”.

Azt mondták, nem kell a 
kőházrengeteg, nem kell a 
fegyver, kerítések nélkül élünk 
együtt, földet művelünk, hogy 
legyen mit ennünk, egymást 
szeretjük, s a virágokat, s ha 
nincs pénzünk utazni, megte
szi egy kis „fű” is, amely na
gyobb, színesebb, varázsosabb 
távolságokba röpít, mintsem 
gondolnád...

De mindnek — az egésznek 
— a mélyén a szabadság  volt 
a lényeg, amelytől — úgy tű
nik — a meglévő közösség 
megfosztotta őket, s így most 
elfordultak ettől, azt hívén, 
hogy ezzel egyúttal meg is ta
lálták az igazit.

PAROSÄVAL pá ra tla nu l Fotó: Simonyi Tamás

A A O S T  JE L E N T  M E G !...,
' . . . é s  még kapható a földszin
ti könyvesboltban (I-es elő
adó bejáratánál) az Egyete
mi Szemle harmadik száma, 
valamint az alábbi né
hány könyvújdonság: 
K özgazdaság i 
és Jog i K ö n y v k ia d ó :

Lantos Imre, Lőrincné Ist- 
vánffy Hajnal: „A nemzetközi 
valutáris kapcsolatok fejlődé
sének új tényezői”;

Sulyok Béla: „Gazdaság és 
pénzügypolitika”;

Dr. Marialli Vilmos: „A 
kooperáció és integráció új je
lenségei a KGST-országok 
mezőgazdaságában”;

Benet Iván: „Mezőgazdaság, 
élelmiszergazdaság, agráripari 
komplexum”;

Kurt Bleicher: „A szerve
zet, mint rendszer”;

„A SZERVEZET (A struk
túrák, a folyamatok és szere
pek szociológiája)”;

P. E. Torgersen, I T. Wein- 
ttock: „A vezetés integrált 
|elfogáoban”i

Kovács Géza: „Jövőkutatás 
és társadalmi tervezés”;

Dr. Sárkány Pál: „A világ- 
élelmezési válság. A prognó
zisok dilemmái”;

K. J. Arrow (Nobel-díjas 
közgazdász): „Egyensúly és
döntés”;

Dieter Saiter: „Számítógép
tárak”.
E lsősök  f ig y e lm é b e :

Warren Weaver; „A szeren
cse kisasszony (Valószínűség
elmélet)”.
G yo rsu ló  idő:

Marx György: „Jövőidő
ben”;

Lábas Elemér: „Természetes 
és mesterséges értelem”.

Külön jegyzéke van a kö
zeljövőben megjelenő közgaz
dasági, politikai, szociológiai 
stb. könyveknek, amelyekre 
már le h e t e lő jeg yezn i. Ezek 
közül most kettőt ragadunk 
ki:

J. Á. Shumpeter: „A gazda
sági fejlődés elmélete”;

Kornai János: „A hiány”.
Kellemes pénzköltést!

Hogy újra menjen a vonat
Cseh Tamás új műsoráról

Keserű és mulatságos is a 
helyzetünk — mondja ,Cseh 
Tamás egy riporternek. En
nek megfelelően műsora — 
melyet Bereményi Gézával kö
zösen írt — nagyon pontos 
megfigyelések harmonikus 
egymásutánja kesernyés akasz
tófahumorral át- meg átszőve.

Nem hiába járja az énekes 
— sokak bálványa, a miszti
fikált szókimondó — sok éve 
az országot, megismerni pró
bálva kocsmáit, embereit, va
lóságát. Figyel és valódi sor
sokból építi fel hőseit a pénz
tárosnőtől az alkoholistáig, 
szóhasználatukban, fintoraik
ban is hitelesen. Elkap és visz- 
szaad egyfajta közhangulatot 
az egymás mellett élő több
féléből.

Helyzetjelentésnek szánja 
dalait, melyek viszonylag pon
tos információkat közölnek. 
Részt kell venni küzdelmeink
ben! — mondja, megkísérelve 
betölteni egy-egy hiányt igaz
mondásunkban. Egyéni és köz

érzetünkről szól. Eredetien, 
igényesen, őszintén. Cseh Ta
más csak egy van.

A Kinizsi Klubban is elő
adott új műsora a Keleti pá
lyaudvar tágas várótermében 
játszódik; isznak, várnak, hall
gatják a dizőzt az emberek. 
De már egy ideje semerre se 
indulnak vonatok. Két hősünk 
minden felsőbb ellenkezés da
cára nem nyugszik. Nonkon
formista őrültségeket csinál
nak: keresnek, csodát tesznek, 
lázonganak, feltalálnak., Végűi 
csak ők bírnak indulásra bír
ni egy vonatot, mely így ki
robog a Keletiből, át a belvá
roson. Petőfi, József nádor, 
Széchenyi egyként tiszteleg 
előttük, végül még a felsőbb 
szervek is ünnepelni kezdik 
őket. . .  Aztán két hősünk nem 
kutat tovább, vége, kész.

Cseh Tarftás azt nyilatkoz
ta, talán ez’ utolsó műsora. Ő 
is abbahagyja. Vége, kész.

—iss

Ekkor született ez a film is.
Tíz éve Immár, s amit el

mond, az csupán ennyi: két 
fiatal ki akarja próbálni, mi
lyen is az a szabadság? Végül 
is olyan helyein élnek, amely 
fennen hirdeti: a szabadság 
mindenkié, a tiéd is — „Ame
rika a korlátlan lehetőségek 
hazája”! . . .  Még a játékszabá
lyokat is betartják, pénzt sze
reznek, hogy függetlenségüket 
törvényesen biztosítsák, aztán 
pedig nem vágynak semmi 
másra, mint egy-egy jó moto
ron nekivágni az .országnak, 
élvezni a tájat, a száguldást, 
ételt-italt vásárolni, baráto- 
kat-szarelmet találni, és úgy 
öltözni, úgy „kinézni”, ahogy 
kedvük tartja — egyszóval 
senkit sem bántva, csakis ma
gukra hagyatkozva élni —, 
szabadnak lenni. «

Csakhogy nem lehet szabad
nak lenni ott. ahol konvenciók 
verik bilincsbe a tö b b i em
bert. Igaz, maguk választotta 
konvenciók ezek, de ha bárki 
eltér ettől, az már nem ter
mészetes. mi több, gyanús. 
Hosszú hajuk miatt nemcsak 
kinevetik őket, hanem (mert 
megjelenésüket már önmagá
ban is kihívásnak, a „rendes 
ember” kicsúfolásának érzik) 
kinézik, kitagadják már szót- 
lan jelenlétüket is, sőt úgy
szólván létezésüket sem tud
ják elviselni — legszívesebben 
elpusztítanák mindannyiukat.

„Már egy közepes lebujba 
sem mehetünk be, mert rög
tön azt gondolják, át akarjuk 
vágni a torkukat” — mondja 
egyikük az esti beszélgetéskor. 
„Rólam csak egy dolog jut az 
eszükbe — feleli Bill, a Hosz- 
szúhajú —. az olló” .... „Meg 
a szabadság” — teszi hozzá 
Nicholson. „Na és? Hiszen 
úgyis arról papolnak folyton!” 
„Más dolog b eszé ln i a szabad
ságról, és más dolog é ln i azt.”

Végül is kipróbálnak min
dent: az utazást, a városból ki
vonultak életét, a „füvet”, a 
kapott és a vásárolt szerelmet, 
és végül elérhették a nagy célt 
is: láthatták a karnevált De 
közpen lépten-nyomon érez
niük kellett az őket körülvevő 
ellenségeskedést, és a legtra
gikusabb az (s ez a rock s a 
beat tragédiája is): hogy még 
így sem találtak se m m it. A 
városban, a korrumpált feje
sek, s a háborúba vivő politi
kusok között nem jó, hát elin
dultak csak egyszerűen „sza
badnak” lenni — i  az álom

továbbra is messze van. (A 
gyakran percekig eseményte
len, „üres”' képsorok sok né
zőben az unalom, fölösleges
ség érzetét keltik. Pedig a 
film ez esetben korrekt: nem 
tesz egyebet, mint hűen be
mutatja két ember vágyát, va
lami igazán „szabad”, igazán 
őszinte iránt, és azt, hogy vé
gül is mennyire kevés, meny
nyire céltalan az, amit átél
nek. Erre jönnek rá ők is, 
amikor visszafelé „Bili” eről
tetett jókedvvel a combjára 
üt: „Megcsináltuk, ember, hal
lod. sikerült!” . . .  Mire Peter 
Fonda csak csendesein megráz
za a fejét: „Semmit sem csi
náltunk meg”. ..)

Igen, ez volt a „beat” tra
gédiája is (s mellesleg ez ma 
is, túl azon, hogy ma már „fo
gyasztási cikk”, áru és pénz
forrás is egyúttal). Hogy a vég
letekig korbácsolja az érzel
meket, hogy szívből jövő üvöl
téssé!, szepvedélyes zenével és 
szövegekkel elmondja: „így 
élni nem jó.” De nem tud 
mondani m á s t — jobbat, iga- 
zabbat sem. Hihetetlen ener
giákat szabadít fel — de lé
nyegében céltalanul. Nem kí
nál ellenpéldát Csak tagad.

És ez kevés.
Megkönnyebbülsz, ha el

hagysz valami rosszat, de üres 
is leszel, ha nincs mi helyén» 
lépjen. És ez hosszú távon még 
rosszabb. Nem véletlen, hogy 
a kínzó hiányérzetet gyakran 
újabb és újabb, mind meré
szebb és‘lehetetlenebb ötlettel 
próbálták feledtetni, amelyben 
mindinkább főszereplővé vált 
a kezdetben még csak szolid 
utazásokra csábítgató kábító
szer, s amelynek legtorzabb ki
növése a Sharon Tate filmszí
nésznő villájában rendezett 
brutális és „rituális” vérfürdő 
volt

Mint ahogy nem véletlen az 
sem, hogy az amerikai fiatal 
ma már merőben más, mint 
régen. Tíz-tizenkét évvel ez
előtt a barikádokat építő diá
kok még a rendőrsortilzet is 
vállalták a hitükért (az egye
sült államokbeli kenti egyetem 
öt diákhalottja örök memen- 
tó marad). De idővel rájöttek, 
hogy hitük — csak illúzió. Sza
badnak lenni ö n m a g á b a n  ke
vés — értelmet, célt kell adni 
ennek a szabadságnak...  ,

Távolról sem biztos, hogy 
ezt az „értelmet, célt” azóta 
meglelték volna — de már 
nem építenek barikádokat sem, 
még csak nem is „vonulnak 
ki”. A mai amerikai diák már 
nem „lázad”, mert csalódott 
ebben a lázadásban, hiszen as 
nem vezette sehova. Csende
sen tanul, dolgozik, igyekszik 
jó szakember lenni, akit befo
gad a társadalom, aki sok 
pénzt tud keresni, s aki majd 
esetleg „belülről javít”. .. 
vagy pedig egyszerűen csak 
teljes közönnyel félrehú2ódik, 
s az élvezeteknek él — netán 
(a másik véglet esetében) vér
szerződést köt, csuklyát ölt, 
repülőgépet robbant, politikust 
gyilkol — hadat üzen.

Igen, ma már nyilvánvaló, 
hogy a beat, s a rock csak 
amolyan „pótcselekvés” és leg
feljebb önámításnak jó — de 
ezt vajon honnan tudta Fon
da tíz évvel ezelőtt?!

Talán csak megsejtette. ..
És vajon a moziból kitódu

ló több száz tini ebből meny
nyit sejtett — most — meg? 
Ök. a legújabb nap lázadói, 
akik már nem az elfogadott 
farmerrel és megtűrt hosszú 

• hajjal, hanem a kitűrt inggel, 
bőrnadrággal, csövi cuccaí 
igyekeznek különbözni, s akik 
ismét a kemény és hangos ze
nével próbálják kifejezni ösz- 
szetartozásukat. ők azok, akik 
ma meg vannak győződve ró
la, hogy nem a rock céltalan, 
és erőtlen, hanem az azt mű
velő előző korosztály fáradt el, 
és csak egyszerűen hűtlen lett 
a rockhoz, beleöregedtek a ré
gi konvenciókba, és ma már 
annak előnyeiért inkább meg
tagadják a lázadást is. N e k ik  
mit mondott ez az ismét any- 
nyira felkapott film?

Az első benyomásokat hall
va, sokuknak nem tetszett, 
unták és nem értették. Több
ségükben legfeljebb csak a 
poénjelenetek, jó beköpések, 
no meg a klassz motorok ma
radtak meg. Vajon, ha egy
szer netán újra felújítják — 
eljönnek-e rá megint?

Talán tíz év múlva kide
rül...

Fórls György

i



Új Atlasz

Izsák Jenő rajzói

És akkor csengetett a japán...
Izsák Jenő karikaturista. Régi ismerőse már a Köz

gazdásznak. Több alkalommal jelent meg humoros, s 
társadalmi problémákat egyaránt érintő karikatúrája. 
Hogy most az érdeklődés középpontjába kerülj a 26 
éves fiatal művész, annak oka, hogy decemberben meg
nyerte a Yamiuri Shimbun vezető japán sajtó orgánu
ma által megrendezett nemzetközi karikatúrapályázat 
első díját.

— Hogyan értesültél a pályázatról?
— Egészen véletlenül. Romániában élő barátnőm 

rendszeresen küldi számomra az Urzica című folyóira
tot. (Ez olyan jellegű lap, mint nálunk a Ludas Matyi.) 
November 29-én hozta a postás az újságot, ott olvas
tam a pályázatról, melynek tárnája az energia volt. 
A karikatúrapályázat beküldési határideje december 
5-e volt. Szerencsémre korábban próbálkoztam ilyen 
rajzzal, így aznap éjjel nekiálltam a munkának. Más
nap nyitás előtt már a posta előtt' toporogtam, sürge
tett a határidő.

— Mit éreztél akkor, amikor megtudtad az öröm
hírt?

— A meglepetéstől nyelni sem tudtam. Egyik este 
csöngettek, pizsamában nyitottam ajtót. Az ajtó előtt 
egy japán úr, mellette egy tolmács állt. „Gratulálunk, 
ön nyerte a Yamiuri Shimbun pályázat első díját.” A 
tiszteletdíj 1300 dollár, amit még eddig nem kaptam 
meg.

— Rajtad kívül volt még magyar résztvevő a pá
lyázaton?

— Én voltam egyedül, de a világ minden tájáról 
több ezer karikatúra érkezett Tokióba. Csehszlovákiá
ból például négy kiló érkezett. Hogy Magyarországon 
miért nem hirdették meg, és miért csak „idegen forrás
ból” lehet ezekről értesülni, azt sajnos nem tudom.

— Jelenleg hol dolgozol?
— Ha jól tudom, az amatőrök között egyedüli sza

badúszó vagyok. 1973 óta rajzolok, de csak az utolsó 
pár éven keresik Igazán a munkámat. Itthon fő mun
kaadóm a Rakéta^ üzemi lapok, külföldön is sikerült 
már néhány helyért elfogadtatnom a rajzaimat. 1979 
nyarán a bulgáriai GabroVóban rendezett pályázaton 
nyertem első díjat.

— Hogyan készültél erre a pályára?
— Nagyon szerettem mindig rajzolni. A Kölcsey 

Gimnáziumban rendszeresen dolgoztam, mindaddig, 
amíg el nem tanácsoltak a gimnáziumból, kisebb-na- 
gyobb botlásaimért.

Érettségi után kanyargós utat járt be Izsák Jenő. A 
rajzolást nem tanulta, igaz nálunk nem is képeznek 
karikaturistát. Szülei, tanárai egyaránt le akarták erről 
beszélni, hogy ez nem,szakma, ebből nem lehet megél
ni. Volt segédmunkás, dolgozott üzemben, dekorációs
ként és csak most jutott el oda, hogy kizárólag rajzo
lásból éljen meg. Kedvenc témája a sci-fi, de a jelenle
gi helyzetben nagyobb a kereslete az energiával és a 
társadalmi problémákkal foglalkozó rajzoknak.
. — A Közgazdász is gratulál a? első helyezéshez!

Kun Zsuzsa

A M arx  K áro ly
K ö z g az d aság tu d o m án y i E gyetem  
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Jazz-szomfeat
A hetedik Közgáz Jazz Szom

batot február 23-án rendezi a 
jazzklub az aulában este 7 
órai kezdettel. Az est a dixie
land jegyében fog eltelni, ahol 
a magyar színeket Benkóék, és 
a Szegedi Molnár Dixie
land képviseli, míg — ha 
az Interkoncert is úgy akarja 
akkor —■ lengyel barátaink kö
zül a Jazz Band Ball-t láthat
ja a közönség. Hogy azok se 
maradjanak öröm nélkül ezen 
az estén, akik netán nem sze
retik a dixielandet, Kovács 
Gyula együttese is ott lesz a 
színpadon. Belépés természete
sen tagsági nélkül is — 40 fo
rintért.

(Folytatás az 1. oldalról)

Az első évfolyam azokkal a 
tanárokkal indul, akik taníta
nak az évfolyamon. A karok 
feladata: tanárcsapatot szer
vezni, mind a mennyiség, mind 
a minőség számít, tehát a lét
szám, és hogy a tudományos 
fokozatok milyen arányban 
oszlanak meg a csapatban. (Pl. 
egy tanársegéd egyes súllyal 
szerepel.) A tanári elő-KEN 
eredménye 15 százalék erejéig 
számít bele a szombat délutá
ni nagy derby végeredményé
be. Szurkolótáborok jelenléte 
fontos. Tanárcsapat-kapitány 
kijelölendő. A tanárcsapaíok 
igazán testre szabott felada
tokat kapnak majd. de egy- 
cgy megoldás diákok számá
ra is igen tanulságos lehet.

A propagandakampánynak 
a kar, a diákrektorjelölt és a 
KEN egy-egy programjának 
reklámozásából kell majd áll
nia. Más karok ócsárlása nem 
megengedett.

A teljes KEN-programot a 
szervező bizottság időben ki 
fogja nyomtatni. További fel
világosításért a szervező bi
zottság tagjaihoz lehet fordul
ni. (Rév András vezető III/ 
kgazd, Dorka Enikő III/ncmz 
Schanda Mónika III/kgazd. 
Soós Helga III/kgazd, Simo- 
nyi Tamás V kgazd, Vértessy 
Miklós V/ltgazd, Dezséri Kál
mán V/kgazd, Hídvégi Gábor 
VI kgazd, továbbá Jobbágy 
Gyula, aki a koncertért és a 
Neóprimitív-cgyfittes fellé
péséért vállalt felelősséget.)

Szervező bizottság

Téli közgazdász-találkozó 
a Beszkidekben

A megállás még némi kívánnivalót hagyott maga után

Később már párhuzamos léccel is ment
Fotók: Fáth

Először a hóekét kellett megtanulni

IV! ég alig kezdődött el iga- 
zán az újabb félév, és 

nekünk IV. éveseknek a szak
mai gyakorlat változatossága, 
újszerűsége miatt pedig még 
mindig igazi szüneti hangula
tunk van, ezért érthető, hogy 
a legkevesebb beszédtémáink 
téli szüneti emlékeink.

Egyre többen ébredünk rá, 
hogy a vakációt nemcsak a 
nyár jelentheti, hanem télen 
is érdemes utazni, sportolni. 
Akik pedig egyszer a síelés 
örömét is megízlelték, azok 
rendszeresen tartalékolnak 
szabadságot a téli hónapokra 
is. A lengyel Beszkidek leg
szebb síparadicsoma Szczyrk- 
ben van. Minden évben köz
gázosok népes hada lepi el a 
lejtőket, így volt ez az idén 
is. Azok, akik január közepén 
végeztek vizsgáikkal, már ko
rábban kiutazhattak, a síelés 
a legjobb ösztönző. De nem
csak jelenlegi egyetemisták, 
hanem végzett közgazdászok 
is többen eljönnek ide. Volt 
diákrektor kis bajusszal és 
rektorjelölt nagy bajusszal, jó 
barátok és ismerősök.

A már jól síelők tanítják a 
kezdőket, megvárják a lejtőn 
a lassabban jövő társakat. A 
sílifteken felfelé lebegve tö
kéletes a csend, csak a drót
kötelek zizegése hallatszik. A 
frissen leesett hó vastagon be
takarja a fenyőfák ágait, hogy 
azok földig görnyednek a súly 
alatt. Itt-ott egy-egy állat
nyom a hóban, majd síelők

száguldanak el alattunk. Le
felé pedig a legjellegzetesebb 
hangot a sítalpak surrogása 
adja egy-egy kanyarban. A 
csendet és nyugalmat csak 
ritkán zavarja meg hangos ki
áltás: valamelyikünknek nem 
sikerült simán megállnia, idő
ben bekanyarodnia, hatalmas 
hófelhő jelzi útját.

Ha fázunk, bemegyünk egy 
forró teára, levesre a mene
dékházba, melengetjük el
gémberedett ujjainkat a nagy 
zöld cserépkályhánál. Ha pe
dig süt a nap, minden szik
rázik, az ég valószínűtlenül 
kék, a hó vakítóan fehér, fes
tett képeslap a hegyoldal.

Vidám társaságunk új ötle
tekkel áll elő. Egymás mögött 
három méterre siklunk az 
előttünk levő nyomában, majd 
szorosan a másik mögé ál
lunk és hóekév|l csúszunk le, 
kanyarogva, mint egy nagy 
kígyó. Tetszik a közönségnek, 
néhol még tapsolnak is ne
künk. Esténként a friss leve
gőtől és széltől kellően kifá
radva a kocsmában ülünk és 
beszélgetünk. Fogy a sör és a 
pároltgomba, ég az arcunk, de 
tudjuk, hogy holnap is korán 
elkezdjük a sorban állást a 
lifteknél és ez így megy egy 
héten keresztül. Remeg a lá
bunk — egyeseknek még el is 
törik '— folyik a könnyünk a 
szemünkbe vágódó hótól, fé
lünk a meredély tetején, de 
tudjuk, hogy jövőre újra el
jövünk.

Boród!


